
עלונדון // פסח-יום העצמאות תש"ף 1www.alondon.net :לעדכונים שוטפים

www.alondon.net :המשיכו להתעדכן באתר

גיליון פסח / יום העצמאות // אפריל 2020

טורים מהרהרים
 על המשמעות 

של עצמאות

של עלונדוןמיוחדת מהדורה 

 עסקים 
תחת מגפה

 להפוך את 
המשבר להזדמנות

סרטים רבותיי, 
סרטים

פסטיבל הקולנוע 
והטלוויזיה הישראלי חוזר

בקול תרועה 
 אבישי כהן נושף 

ג׳אז מרענן

למרות האסונות
 יין אוסטרלי, 

למה כדאי לנסות 

איחולים 
לרגל חג הפסח

וליום העצמאות ה־72 

עברנו את פרעה,
נעבור גם את זה

http://www.alondon.net/


72

www.bankleumi.co.uk
Your specialist bank

Bank Leumi (UK) plc is authorised by the Prudential Regulation Authority and regulated by  
the Financial Conduct Authority and the Prudential Regulation Authority.

Shalhevet Mandler
Head of Commercial Finance & Hi-Tech
+44 (0) 20 3772 1794
smandler@bankleumi.co.uk

YOUR CHOSEN BUSINESS BANKING PARTNER
HI-TECH |  COMMERCIAL |  HOTELS |  PROPERTY F INANCE



ת
פסח / יום העצמאו

3 עלונדון // פסח-יום העצמאות תש"ף www.alondon.net :לעדכונים שוטפים

תוכן
4 / פרץ של אופטימיות לא מובנת מאליה

6 / איך ללמד את הסטודנטים בבריטניה על ישראל?

8 / אם החיים נותנים לכם קורונה...

10 / גם נגיף האנטישמיות מתפשט 

11 / צדק־צדק היא תרדוף

12 / גולדה מאיר שלא הכרתם בפסטיבל ״סרט״  

14 / אבישי כהן מחצצר ולא מצטער 

16 / מדוע נקבר יהודי מיפו בקתדרלת סנט פול?

18 / הטרנדים העכשוויים והירוקים של עולם היין 

20 / פעילויות שכדאי לעשות עם הילדים בבידוד

20 / ממש לא צריך לחשוש מילדים עצמאיים

21 / חוכמת הנסתר על יציאת מצרים

22 / מה הקשר בין ירושה לעצמאות?

udi@alondon.net עורך: אודי גלזר • anat@alondon.net מו”ל ועורכת ראשית: ענת קורן • 
 • sales@alondon.net :פרסום • alondongraphics@gmail.com עיצוב גרפי: יעל רמות •

מודעות: זיוה לוי ziva@alondon.net • דפוס: Indyprint • כתבים ומשתתפים בגיליון זה:  יואב 
אבניאון, סיון בכרך, יעל ברויאר, אווה טל גליקמן, אורית גרינבוים-לירון, הדס גרינברג, יאיר 

כץ, עומר לוגסי, כרמל פרג׳י, שאול צדקא, תמי קזדן, איתי קשתי, בן שרוני.
 • upklyak/Freepik, macrovector/Freepik :בשער: הקורונה בראש הפירמידה. איורי מקור •

תמונות בעמוד זה )מימין למעלה, עם כיוון השעון(: מתוך הסרט ״בשורות טובות״ | אבישי כהן 
Efraim.moreno/wikimedia :מרים פרץ. צילום |

   Alondon Communications Ltd. :כל הזכויות בגיליון זה ובאתר שמורות © 
info@alondon.net • www.alondon.net •

 תוכן המודעות והכתבות הפרסומיות באחריות המפרסמים בלבד.

שהגוף חולה, הוא בדרך כלל מנסה לאותת לנו שמשהו לא כ
בסדר ושאנחנו צריכים לדאוג לבריאותנו. כשהאנושות חולה 

במגפה עולמית, היא גם נותנת לנו איזשהו סימן אזהרה ושצריך 
לטפל בעצמנו. זה הגיוני במיוחד אם מאמינים בהשערת גאיה, 

שאומרת שכולנו מעין תאים קטנים באורגניזם ענק שנקרא 
כדור הארץ. אבל כשלכדור יש חום )גלובלי( הוא לא יכול לקחת כדור, אז 

אולי דרך מגפה הוא מרמז שאנחנו צריכים לדאוג לו יותר? בכל זאת, נדמה 
שזיהום האוויר כבר ירד בכמה אחוזים בזכות הקורונה... 

כשמתרחש משבר שכזה, יש בדרך כלל מישהו שמרוויח ממנו. כשמדינות 
סוגרות גבולות ואנשים נכנסים לבידוד, כולם יכולים לנסות ולראות את 

הצד החיובי: נשלחתם לעבוד מהבית? הזדמנות טובה להתחבר אל הילדים 
והמשפחה. לא יוצאים מהבית? קראו את הספר שצובר אבק לצד המיטה, למדו 
את כלי הנגינה שתמיד רציתם, או הפכו את הסביבה שלכם למקום שנעים יותר 

לגור בו. חוששים לאבד פרנסה? חשבו על עבודה מסוג אחר או המציאו את 
עצמכם מחדש. בכל מקרה עולם התעסוקה משתנה כל הזמן, מה שגורם לצורך 

בהתחדשות תמידית ולמידת יכולות או מקצועות חדשים. 
זה דומה למה שקרה לנו בעלונדון עם המגזין הזה, שהיה אמור לצאת לקראת 
החגים של פסח ועצמאות, ולפרוש כאן את כל האירועים והפסטיבלים השווים 

של השנה... אבל בעקבות ביטול של פסטיבל אחד אחר השני, כבר הבנו את 
הרעיון ונאלצנו לחשב מסלול מחדש. את התוצאה אתם רואים מולכם. 

מי שעוד הצטרך לשנות כיוון הם בעלי העסקים שבעיקר נסמכים על התיירות 
הישראלית בבריטניה ותרבות הפנאי. שלושה מהם סיפרו לנו איך הם הופכים 

את המשבר להזדמנות )עמ׳ 8(. 
אבל מי שיכולה ללמד את כולם איך יוצאים מהשחור היא מרים פרץ, 

שלמרות ששכלה שניים מילדיה היא מצליחה להפיץ אור )עמ׳ 4(.
והנה עוד כמה כתבות שיכולות לתת השראה:

קשה להישאר עם הילדים בבית? יש עוד פעילויות חוץ מלהיות דבוקים 
למסכים )עמ׳ 20(.

מדפי הסופרמרקטים חיסלו את הפסטה והאורז? בקבוקי היין ממול רק 
מחכים שתגלו אותם )עמ׳ 18(

מפגינים אנטי-ישראלים הטרידו מדי שבוע את החנות ״אהבה״ בלונדון 
שאותה ניהלה. בתמורה, היא ייסדה באותה עיר פסטיבל סרטים ישראלי על 

אפם ועל חמתם, שרץ כבר תשע שנים )12(. 
בתור ילד הוא הלך שלוש פעמים בשבוע לקונסרבטוריון במקום ל״צופים״. 

 עכשיו יש לו צופים ברחבי העולם )14(. 
 מוזמנים לחקור עוד כתבות בגיליון הזה וכמובן באתר שלנו, 

www.alondon.net, שמתעדכן כל הזמן.
המון בריאות וקריאה מהנה,

פתיחה // אודי גלזר

The Voice of Israelis in the UK קול הישראלים בבריטניה // 
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רים פרץ התאלמנה מבעלה ושכלה שניים מ
מבניה, אוריאל ואלירז, בעת שירותם בצה”ל. 
היא הפכה להשראה לאומית בעקבות הספר 
שכתבה, “שירת מרים”, המתאר את סיפור חייה, וכיום 
ידועה כ”אם החיילים”. בשנת 2014 היא נבחרה להדליק 
משואה בטקס יום העצמאות המרכזי למדינת ישראל, 
ובשנת 2018, ביום העצמאות ה־70, זכתה בפרס ישראל 

על מפעל חיים על “חיזוק הרוח היהודית־
ישראלית”. פרץ מספרת את סיפור חייה 
בהתנדבות בהרצאות לבני נוער, לחיילים 
ולקהל ברחבי העולם כדי להנחיל מורשת 
יהודית ציונית, מנהיגות ומוטיבציה לשירות 
בצבא. ההסתדרות הציונית העולמית מביאה 
בחודש מאי הקרוב את פרץ לסבב הרצאות 

בקרב הקהילה ברחבי לונדון.
מה את מקווה להשיג בביקורך? 

״ אני מגיעה ללונדון כדי להיפגש עם חברי 
־הקהילות, בתי ספר יהודיים וקבוצות שו

נות. אני מתכננת ומקווה לחזק ולהתחזק 
בקשר שבין  ישראל והתפוצות, ולהדגיש את 
המחויבות שלנו לאחינו בלונדון, באנגליה 
וברחבי העולם. אני גם רוצה להסביר לאלה 
שאפגוש מה משמעותה של המדינה שלנו 
ושל ירושלים - עבורי ועבור כולנו, ומה מחירה 

של העיר הזו״.
 שילמת מחיר אישי יקר מאוד.

״ נכון, שילמתי מחיר יקר. שני בניי, אוריאל ואלירז, קצינים 
בכירים בסיירת גולני, נפלו בקרבות על המדינה. אוריאל 
נפל בלבנון בשנת 1998 כשהיה בן 22 ואלירז נהרג בקרב 
בעזה, בשנת 2010, כשהיה בן 32, והותיר אחריו ארבעה 
ילדים קטנים. שני הבנים נולדו בשארם־א־שייח׳, ביישוב 
אופירה, שממנו התפנינו אחרי שנחתם הסכם השלום עם 
מצרים ואז עברנו לגור במצודת זאב. למעשה, חוויתי 
גם את השלכות השלום ואת תוצאות המלחמה, וכמובן 
שמעדיפה את ייסורי השלום על מחיר המלחמה. אבל זו 

המציאות שלי וחלק ממנה הוא האובדן שחוויתי״.
האובדן הזה לא גרם לך לאבד את האמונה שלך ואת 

הגישה החיובית שלך לחיים. איך את עושה את זה? 
״זו  תמצית ההרצאה שלי. אני מאמינה שהבחירה אצלנו. 
אפשר לשקוע ולאבד אמון,  אבל אני בחרתי להמשיך 
ולהאמין בכוח של החיים, של החיות ושל היכולת להצמיח 
משהו חיובי גם במצב קשה מנשוא. אני אמנם באה מבית 
דתי, אבל מאמינה שאת החיזוק  והאמונה, גם בשעת 
משבר, הבאתי מתוך בחירה אישית ולאו דווקא מתוך 
אמונה דתית. המשבר שעברתי הוא עצום, אבל הצלחתי 
 לצמוח מתוכו וגם להצמיח ניצוצות של עשייה ויצירה 

חדשה מתוך החורבן״.

איך מעבירים מסרים כאלה לילדים ולנוער?
״עבדתי כמנהלת בבית ספר ממלכתי בגבעת זאב כ־20 
שנה וניהלתי אותו בסגנון של בתי ספר ׳שכטר׳ הצפון־
יודע  אמריקאים; כל ילד מכיר את מורשתו, כל ילד 
מהו סידור תפילה ומה הם חגי ומועדי ישראל. כשאתה 
יודע מה אפשרי, אתה יכול גם לבחור. מילת המפתח 

־בחינוך לתלמידים הייתה תמיד ׳בחירה׳, וזו מילה מש

מעותית בחיי  ובחיי כולנו, ילדים או מבוגרים. אני בחרתי 
לחפש אורות בחושך חיי ולהעביר אותם הלאה. לא 
בחרתי להתפרסם, להפוך לסלבריטי. הייתי מעדיפה 
לחיות חיים פשוטים  עם בעלי והילדים שלי, אבל איבדתי 

־שניים מילדיי ובעלי אליעזר נפטר מרוב צער. אבל בח
רתי להתמודד, לקום בבוקר ולהודות על הטוב בעולם, 
לחייך, לחבק ולא להאשים. הילדים, הנוער והחיילים 
שאני פוגשת יכולים לראות שזה אפשרי,  כי לכולנו יש 

משברים בחיים ולכולנו יש את יכולת הבחירה״. 
ואם כבר מדברים על חיילים, את ידועה כ״אם החיילים״ 
וגם זכית בפרס ישראל על עבודתך ותרומתך בתחום 

חיזוק הרוח הישראלית־יהודית.

״ אני פוגשת כ־1,000 חיילים בשבוע וכבר עושה זאת 
כ־20 שנה. משפחת גולני היא המשפחה שלי ומלבד 
אוריאל ואלירז, גם בנותיי נשואות לקצינים בגולני. 
אני משתדלת לנטוע רוח של אמונה ואהבה בחיילים 
ובקצינים שאני פוגשת.  אני מגיעה לבה״ד 1 ומרצה 
לצוערים ומדברת איתם על מסירות נפש, על רגישות 

אנושית, על נטילת אחריות ועל חיזוק הרוח״.

הוכחה חיה לכך שהכל אפשרי 
15 נכ־ ־מרים פרץ היא אם לשישה ילדים וסבתא ל
דים. היא נולדה וגדלה בקזבלנקה שבמרוקו. בשנת 
19644, עלתה ממרוקו, ובהמשך למדה ספרות והיסטו־
ריה באוניברסיטת בן־גוריון בנגב ועבדה 
כמנהלת בתיכון במשך 23 שנה. כיום, היא 
מפקחת במשרד החינוך בתחום החינוך 

הלא פורמלי. 
יש בך כל כך הרבה יכולת נתינה ואהבת 
חינוך, האם גדלת בבית שהעניק לך את 

הכלים האלה? 
״גם פה השתמשתי ביכולת הבחירה שלי, 
כי גדלתי בסיטואציה שלא העניקה לי כלים 
׳מן המוכן׳. הגעתי לארץ בגיל 10 ממרוקו, 

־עם הורים שלא ידעו קרוא וכתוב ולא הע
ריכו את חשיבות החינוך וההשכלה. גרנו 

במעברה חסרי אמצעים ובלי ספר אחד 
־בבית, והפעם הראשונה שראיתי קרש חי

תוך לירקות, למשל, הייתה  כשהייתי בכיתה 
י״א! עברית גם לא היתה שפת האם שלי, 
אבל אני בחרתי בדרך של חינוך, הוראה, 
למידה.  אני, שבאתי מרקע כזה, קיבלתי 

את פרס ישראל. אז את רואה - הכל אפשרי!״. 
בנוסף, מישהי ששפת האם שלה לא עברית כתבה ספר, 
״שירת מרים״, שמצליח ומוערך ברחבי הארץ ובעולם...

״ את הספר  כתבתי למעשה עבור שני ילדיו של אלירז, 
כי רציתי שתהיה להם אפשרות לקרוא בספר מדי פעם 

־וללמוד ממנו על הרקע ממנו בא אביהם, ממש כמו שקו
ראים באורח קבוע בהגדה של פסח. הסופרת סמדר שיר 
דרבנה אותי לכתוב את הספר שזכה להצלחה רבה, תורגם 
לאנגלית, ובקרוב אמור להיות מתורגם גם לספרדית. 
יצא שבעצם אנשים רבים ושונים לומדים מן הספר שלי, 
שבאנגלית נקרא Miriam Song. אני מקווה שדרך הספר 
וההרצאות שלי אני מצליחה לטעת רוח של אמונה ואהבה, 
ומצפה לעשות זאת גם בסיבוב ההרצאות של ההסתדרות 

הציונית העולמית בלונדון״. //
בורמווד, הנדון ודרום ווטפורד בין התאריכים 18-25 *מרים פרץ תבקר ברחבי לונדון, באזורים בושי, 
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״המשבר שעברתי הוא עצום, 
אבל הצלחתי  לצמוח מתוכו וגם 

להצמיח ניצוצות של עשייה 
ויצירה חדשה מתוך החורבן״

קהילה // יעל ברויאר

מפיצה אור בחושך חייה
שיחה מעוררת השראה עם זוכת פרס ישראל 

מרים פרץ לקראת ביקורה בלונדון

מרים וילדיה עם אלירז פרץ ז״ל.  צילום: אוסף משפחתי
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מרים פרץ מרצה בפני חיילי גולני. "בחרתי להמשיך ולהאמין 
ביכולת להצמיח משהו חיובי גם במצב קשה מנשוא"
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שנוצרה ב מורכבת  סיטואציה  עקבות 
ויותר  יותר  בה  באנגליה,  באוניברסיטאות 
סטודנטים יהודים וישראלים נדרשים להתמודד 
עם עמדות אנטי־ישראליות בתחומי הקמפוס, משלחת 
הסוכנות היהודית בבריטניה )JAFI( החליטה להשקיע 
תוכנית  זוהי  מיוחדת.  בתוכנית  רבים  ומשאבים  מרץ 
ייעודית לאוניברסיטאות הפועלת בתוך הקמפוסים על 
מנת לחזק את הזהות הישראלית של הסטודנטים היהודים 
והישראלים וגם לאפשר לסטודנטים שאינם יהודים או 
ישראלים לדעת יותר על ישראל ועל התרבות הישראלית. 
כן, הם שם גם כדי לענות על שאלות קשות. אך בעיקר 
בשביל להראות את הצדדים היפים של ישראל, למשל 
את הסצנה התרבותית המיוחדת והמרתקת, והקולינריה 
ההולכת ומתפתחת. “המשימה שלנו להראות שישראל 
היא הרבה יותר מאשר רק הקונפליקט”, מספרת לי לאה 
גולן, ראש משלחת הסוכנות היהודית בבריטניה, הולנד, 
שוודיה ומרכז אירופה. “כמובן שיש להתמודד עם השאלות 
הקשות, אך חשוב גם להראות את ההווייה הישראלית 
המודרנית והדברים הנהדרים שיש בארץ, במגוון תחומים”. 
ישנם ארבעה שליחים שפועלים בזירה הסטודנטיאלית 
ברחבי בריטניה וסקוטלנד, כל אחד מהם חולש על מספר 
לא קטן של אוניברסיטאות. אותם שליחים נמצאים בקשר 
יומיומי עם הסטודנטים והנהגות הסטודנטים, כמו ארגון 
ה־UJS )אגודת הסטודנטים היהודים(, על מנת לתת להם 

כלים להתמודד עם הסיטואציות שבהן הם נתקלים. 
־אז מהי מטרת העל? שאלתי את ליאור אשר דיקלש

פן, מנהל תוכנית עמיתי ישראל בריטניה של הסוכנות 
היהודית. “המטרה עם הסטודנטים היהודים היא חיבור בין 
הזהות היהודית שלהם לזהות הישראלית שלהם, שאצל 
חלקם הזהות הישראלית לא מפותחת בכלל. עוד מטרה 
חשובה לטווח הארוך היא לדאוג שאותם סטודנטים, 
שבעתיד יכולים להיות בעמדות מפתח בכל התחומים, 
יחושו חיבור לישראל ולישראליות וזה יכול לקרות אם 
הייתה להם חווייה חיובית הקשורה לישראל, פעילויות 
כיפיות שהשתתפו בהן, או חיבור אחד על אחד עם 
השליח, דבר שאנחנו מאוד מאמינים בו ועובדים עליו”.

ומה עם הסטודנטים שאינם יהודים?
“מבחינת הסטודנטים הלא יהודים, יש את מי  ליאור: 
ששונא את ישראל, נקודה. הם כנראה לא ישנו את 

דעתם. אבל יש המון סטודנטים שלא יודעים כלום על 
ורוצים ללמוד ולשמוע על הנרטיב התרבותי,  ישראל 
וכן גם על הפוליטיקה  הטכנולוגיה, האנרגיה הירוקה, 
הישראלית. אנחנו רוצים שתהיה להם היכולת לפתח 
דעה משל עצמם, שאם ישמעו דברים שליליים )זה 
בסדר גמור, ישנם תמיד דברים שליליים(, שיהיה להם 
גם את הצד ההפוך ואת הידע, ושלא יפתחו דעות רק 
בגלל ששמעו מישהו אומר משהו, אלא בגלל שהם 

חקרו, טעמו וקיבלו תמונה מלאה”.

“ישנו אלמנט נוסף לעבודה עם סטודנטים לא  לאה: 
יהודים, וזה שכאשר סטודנט יהודי נדרש להתמודד עם 
עמדות אנטי־ישראליות, אם יהיו לצידו גם סטודנטים לא 
יהודים שנחשפו למורכבות ולצדדים היפים של ישראל, 

עבודתו תהיה יותר פשוטה אחר כך”.
־השליחים מספרים שהשנה הגיעו למאות עד אלפי סטוד

נטים לא יהודים, שנחשפו לישראל דרך חבריהם באירועי 
־תרבות ישראלית, למשל מסיבה בסגנון תל־אביבי עם מו

זיקה ישראלית. “זו הייתה מסיבה פתוחה לכל הסטודנטים 
שהוזמנו לחגוג יחד את התרבות הישראלית”, מספר מור 
 UJSסופר, שליח עמיתי ישראל של הסוכנות היהודית ל־
ותאי הסטודנטים הישראליים בקמפוסי לונדון. לדבריו, 
לפעמים הם מעמידים שולחן עם דגל ישראל בקמפוס, 
“וגם אם יגיע מישהו שיש לו דעות שליליות על ישראל, 
יכול להיות שיבוא לשאול שאלות ואנחנו נענה בגישה 
טובה. שיבינו שאנחנו אנשים טובים ונחמדים ושוחרי שלום 
והמטרה שלנו ליצור קשר אישי וטוב עם הסטודנטים, 

שירגישו בנוח ואז אולי גם יגיעו לחגוג איתנו בעתיד”.
מה הסיבה שהסוכנות היהודית משקיעה מאמץ מיוחד 

באוכלוסיית הסטודנטים? 

לאה: “הסיבה היא שראינו שהרבה מאוד סטודנטים 
יהודים שלא יודעים להתמודד עם התעמולה והעמדות 
האנטי־ישראליות שהם סופגים. הרבה מהיהודים מגיעים 
מבתי ספר יהודים, הם מגיעים לקמפוסים וחוטפים הלם, 

ועם ההלם הזה הם לא יודעים איך להתמודד”.

דן מרידור הותקף לפני שנה
נתקלים בהרבה אמירות אנטישמיות ושאלות?

מור: “אי אפשר להגיד שיש אנטישמיות יומיומית ושכל 
סטודנט חווה התקפה אנטישמית. למזלנו, אנחנו לא 

שם, אבל המצב עוד יכול להחמיר”.
תוכלו לתת דוגמה למשהו שקרה?

ליאור: “אתן לך דוגמה מהעת האחרונה. הבאנו סיור 
של אחד הצלמים מהארץ שעבד ברויטרס והיום עובד 
בסוכנות הידיעות הצרפתית. הוא צילם את ישראל 
מזוויות שונות, דיבר על החיים של החרדים, דיבר על 
הומור דרך המצלמה ועל מגוון נושאים. הוא היה אמור 
להתחיל בסקוטלנד ולסיים בלונדון. שני דברים קרו 
בדרך; באוניברסיטת גלזגו הסטודנטים החליטו ברגע 
האחרון שהם לא רוצים לארח, כי הם פוחדים שמישהו 
יגיד משהו, ולכן העברנו את זה למקום אחר. בלנקסטר 
קרה אותו דבר - הסטודנטים פחדו והאוניברסיטה אמרה 
להם בשלב מסויים שגם אם הם רוצים אין הסכמה של 
האוניברסיטה, כי הדובר ישראלי וזה יכול להוות בעיה”.

יש גם אירועים אלימים?  
מור: “לפני שנה דן מרידור הגיע לאחד הקמפוסים וממש 
הותקף. אלה דברים שקורים מדי פעם - התקפות על 

פוליטיקאים ובכירים ישראלים”. 
ליאור: ״לאחרונה הגיע עומר ברגותי, יו”ר הבי־די־אס, 
ידי  לפאנל באחת האוניברסיטאות. האירוע אורגן על 

־האוניברסיטה ונכחו בחדר לא מעט יהודים שבאו להק
שיב מה נאמר שם. האירוע שווק תחת הסיסמה ׳עומדים 
נגד הגזענות׳, ובעצם לאורך האירוע כשסטודנטים 
יהודים, חובשי כיפות חלקם, שאלו שאלות צעקו להם 
בוז. כאשר חלק מהם בסוף האירוע פנו לדוברים בפאנל 
במטרה לשוחח איתם ברמה האישית, אחד הדוברים 
הצביע עליהם ואמר שהוא לא משוחח עם דוברים מטעם 

־השגרירות הישראלית )הם בסך הכל סטודנטים(. המ
עשה הזה נתפס ע”י הסטודנטים כמעשה מאוד פוגעני 
ואף אנטישמי. הוא ממש הדיר והפלה אותם, במובן הזה 

שיש אנשים שמשוחחים איתם ויש כאלה שלא”.
לאה: “התקשר אלינו אבא, שסיפר שהבת שלו לומדת 
באחד המוסדות ובשיעור היסטוריה על ארכיונים הנושא 
היה ׳אמינות מפוקפקת של מידע ארכיוני׳. המרצה 
בחר להביא כדוגמה את ארכיון ׳יד ושם׳, כמוסד שאי־

אפשר לסמוך על האמינות הארכיונית שלו. הסטודנטית 
הייתה מאוד־מאוד נבוכה ולחוצה, אבל פחדה להגיד 
משהו מחשש שהמרצה יתנקם בה. כלומר, התגובה 
של סטודנטים שנחשפים בפעם הראשונה לאמירות 
אנטי־ישראליות או אנטישמיות היא קודם כל להישאר 
מתחת לרדאר. שלא יראו אותם, שלא יזדהו כיהודים 

או כישראלים. רק שיעזבו אותם בשקט. 
־“קבוצה אחרת, יותר קטנה, מאמצת את העמדות האנ

טי־ישראליות ומצטרפת בחדווה לקולות גינוי חריפים 
ויש את  ישראל בלי קשר לאמינות הנתונים.  כנגד 
הקבוצה השלישית, אותה אנחנו מנסים לחזק, שמעזה 
להתמודד ולהגיד ׳נכון, יש בעיות, יש מורכבות, זה לא 
רק שחור ולבן ויש גם דברים נפלאים שקורים, הצבא 
הוא הומניטרי, קורים דברים מדהימים׳. הקבוצה הזאת 
היא קבוצה שאלמלא נחזק אותה וניתן לה את ארגז 
הכלים, היא תפחד להרים את קולה. ברגע שאנחנו 
מגיעים לתת כתף תומכת למה שהם עוברים, הם 
מרגישים שהם חלק ממשהו יותר גדול. הם מרגישים 
נוראית ככל  היום בקמפוסים,  שהאנטישמיות שיש 
שתהיה, היא לא משהו שיגרום להם לרצות לעזוב 
ולהתנתק מישראל. המטרה שלנו היא  את הקהילה 
לאפשר להם לראות את הדברים היפים בישראל, את 
החשיבות של הקשר עם ישראל והשמירה על הקשר 

הזה בעתיד”. //
www.jewishagency.org *עוד על פעילות הסוכנות היהודית בבריטניה באתר:   
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״המרצה בחר להביא כדוגמה 
את ארכיון ׳יד ושם׳, כמוסד 

שאי־אפשר לסמוך על 
האמינות הארכיונית שלו״

כך מציגים את התמונה הכוללת. על פעילותה החשובה 
של הסוכנות היהודית באוניברסיטאות בבריטניה

מה מלמדים את 
הסטודנטים?!

הסברה // כרמל פרג׳י

שלא יפתחו דעות 
רק בגלל שמועות. 

 פעילות 
פרו־ישראלית 

ב״שבוע 
האפרטהייד״ 

בלנקסטר
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עסקים // ישראלים בלונדון

להתכונן ליום שאחרי / עומר לוגסי 
היי לונדונים, אני עומר, מדריך סיורי האוכל 

ואמנות הרחוב ״רעבים בלונדון״. משבר 
הקורונה נחת כרעם ביום בהיר על כולנו, אבל 

כמובן שהנפגעים העיקריים הם עצמאיים, 
במיוחד העוסקים בתיירות ופנאי. ברגע 

שהפסיקה תנועת התיירים והטיסות מישראל, 
מן הסתם גם הסיורים פסקו כמעט לחלוטין, 
להוציא את הלונדונים עצמם שעדיין רוצים 

לטייל ולהכיר פינות נסתרות ומעניינות בעיר 
שלהם. המצב הזה, שהגיע ממש בהפתעה, 

גרם להרבה ממדריכי הטיולים והסיורים 
לחשוב איך עושים מהלימון לימונדה, או כמו 
שאני קורא לזה: ״לעשות מהלימון קפיריניה״.

את התקופה הקרובה אני חושב שכדאי 
לכולנו לנצל כדי להתכונן ליום שאחרי, וגם 

לחשוב על אפיקים חדשים ודרכים יצירתיות 
להתפתח. החלטתי לפעול בכמה מישורים. 
מצד אחד, להעמיק את הידע ולחקור עוד 

על תחומים ונושאים שלא היה לי בעבר את 
הפנאי להיכנס אליהם, במיוחד בתקופות 

בהן אני עמוס בסיורים. מצד שני, פיתוח של 
סיורים חדשים, המשך עבודה על האתר 

שלי )״לונדוניסט״(, כתיבת תכנים מעניינים, 
הפקת סרטונים, ועוד ועוד. אני קורא גם 

למקומיים שגרים כאן בלונדון – בואו ננסה 
כמה שיותר לעזור זה לזה, ואם אתם מכירים 

עסקים קטנים ובינוניים שמתאימים למה 
שאתם מחפשים, זה הזמן לנסות אותם. 

בנוסף, אנחנו גרים בעיר אינסופית, שגם מי 
שגרים בה עשור ויותר ודאי לא מכירים בה 

כל פינה ושכונה )הרי רק פארקים יש בלונדון 
מעל ל־3,000!(. לכן, דבר נוסף שאני עושה 

בתקופות כאלה, כשיש קצת יותר זמן מהרגיל, 
זה להמשיך לחקור את לונדון רבתי, ממוזיאונים 

ופארקים ועד שכונות מעניינות, לפעמים גם 
כאלה שמחוץ למפת התיירות. ולמי שמתכננים 
בינג׳ים והשלמת סדרות בנטפליקס אני תמיד 
ממליץ להתחיל דווקא בסרטים תיעודיים על 

נושאים שהכי מעניינים אתכם, ככה לפחות 
תהיה ״צפייה עם ערך״ שאפשר ללמוד ממנה 

משהו. ואם אתם, המשפחה או החברים שלכם 
רוצים להצטרף לאחד מסיורי האוכל ואמנות 

הרחוב המושקעים והמפנקים שלי, שמתאימים 
מאוד גם למקומיים שמחפשים לגלות לעומק 

כמה מהשכונות המגניבות בעיר, אתם מוזמנים 
ליצור איתי קשר דרך עמוד הפייסבוק. 

בסופו של דבר, משבר הקורונה הוא בלתי 
צפוי ועובדה קיימת, והדבר היחיד שנוכל כרגע 

לעשות זה לנצל היטב את הזמן, להתפתח 
ולחזור טובים יותר כשהתקופה המשונה 

הזו תיגמר. מי ייתן ונחזור לשגרה ולתקופה 
אופטימית ובריאה כמה שיותר מהר!

// www.facebook.com/hungryinlondon

לטפל בדברים שלא היה זמן 
עבורם / תמי קזדן 

מה קורה קורונה מתוקה?! מי את, מאיפה 
הגעת אל חיינו ומדוע את מנסה לעצור 

אותנו ממרוץ החיים? אני תמי, צלמת סטילס 
הפועלת בלונדון. את המגפה הרגשתי מוקדם 
יותר מהבריטים המקומיים. שנייה לפני שנוצר 
המשבר התיירותי והכלכלי בעולם, הלקוחות 

הישראלים שלי - שבאו להצטלם בלונדון 
בשביל בוק לבני/ות מצווה, למשפחות, 

להצעות נישואין או לצילומי אינסטגרם - כבר 
שאלו אותי מה עושים במקרה של קורונה. 

האמת, בתחילה לא הבנתי למה נשאלת 
השאלה, הרי זה משהו רחוק, תוצרת סין. 

תבואו, תיהנו בלונדון וניפגש, לא?! אבל ככל 
שאנשים צרכו יותר חדשות וככל שנכנסו 

יותר הגבלים בישראל, התחלתי לקבל 
הודעות מלקוחות שהם משעים את הביקור 

שלהם כרגע בממלכה ושנדבר כשהכל יחזור 
לסורו. אני באמת מבינה את מי שנאלץ לבטל 

או לדחות את הטיול ללונדון. 
זה באמת הפתיע אותי בהתחלה, אבל בעתות 
כאלה אני מנצלת את הזמן לארגון מחדש של 

העסק, ללמידת השטח, לחידושים, למציאת 
לוקיישנים נוספים לצילום, ובעצם להמציא 

את עצמי מחדש. בנוסף, אני מחזקת קשרים 
בקהילה היהודית ובסביבה שלי, מפנה זמן 

לצילום אירועים ומסיבות בר ובת מצווה, וכל 
דבר שהמצלמה שלי יכולה לנצור רגעים לנצח.
זה גם הזמן לטפל בדברים שלא היה לי זמן 

לגעת בהם, כמו בניית אתר חדש, כתיבת 
בלוגים ולימוד סגנונות צילום ועריכה חדשים. 

בנוסף, אני עובדת על שיתופי פעולה עם 
ישראלים, שיהיה קל לתיירים הבאים ללונדון 

לתקשר איתם. לדוגמה, עם סטייליסטית 
שתיקח אותם לסיור וי־איי־פי בלונדון, תבחר 

את הביגוד ובסוף הם יקבלו גם צילומי אופנה. 
למשך תקופה מסויימת זנחתי את צילומי הד־
שוט ללקוחות, שרוצים תמונות פרופיל לעסק 
ועכשיו מצאתי שעדיין יש לזה ביקוש. אני גם 

משתדלת להישאר ממש מעודכנת ואפילו 
פתחתי חשבון טיקטוק )מוזמנים לעקוב: 

.)tammy_london
בנוסף, חזרתי לצלם רק בשביל עצמי למשל, 

לשוטט ברחובות עם מצלמה - מה שלא 
עשיתי כבר שנים - ולספר סיפורי רחוב. חבר 

אף הציע שגם אמכור את התמונות, כי זה 
סגנון שאנשים מתחברים אליו ויכולים בקלות 

לקשט את קירות הבית. עוד רעיון!
לסיכום, אני אופטימית ויודעת שהמצב הזה 

זמני, ומישהו שם למעלה כנראה ביקש 
שאעצור קצת על מנת לאגור כוחות למבול 

שיגיע אחרי הקורונה. בינתיים מחכה ובטוחה 
שניפגש בקרוב כאילו כל זה לא קרה.

www.mart-photography.co.uk

להשקיע במיזם חדש / איתי קשתי
אני איתי, חי בלונדון כבר 13 שנה, עובד מאז 
2008 בהפקה מוזיקלית וב־20164 פתחתי את 
 .Blue Room Studios ,אולפן ההקלטות שלי

תמיד אני מרגיש שהאולפן שלי מגשר על 

פער שקיים בתעשיית המוזיקה; בין הצורך 
של אמנים במוצר איכותי )סינגלים ואלבומים 

שגורמים למאזין לעצור ולהקשיב( ובין 
המחסור בתקציבים. 

עד תחילת מרץ עבדתי במלוא המרץ מול 
מגוון אמנים שעבדו איתי על הפרויקטים 

המוזיקליים שלהם. היה אינטנסיבי ומהנה 
כמו תמיד. אבל אז פתאום הרגשתי 

כיצד כל האינרציה שאני עומל קשה כדי 
להשיגה מתפוגגת. קיבלתי פחות מענה 

מלקוחות ונתקלתי באווירה של חוסר ודאות, 
שהתחלפה מאוד מהר בשרשרת ביטולים 
של סשנים עתידיים. אמנם יש תמיד עוד 

מה לעשות, אבל אי הוודאות בהחלט ניכרת, 
כי ניתן להבין שסדר העדיפויות של תושבי 

לונדון ישתנה בקרוב. 
הבנתי שכנראה אעבוד הרבה פחות בתקופה 

הקרובה, ושסביר להניח שלא נוכל לשלוח את 
ילדינו למסגרות באופן מסודר, מה שישפיע 

על כל ההתנהלות של המשפחה. אבל היתרון 
בתקופה כזו הוא שאוכל להשקיע זמן במיזם 

חדש שהתחלתי, והוא שותפות יצירתית 
ועסקית עם שני יוצרים בלוס אנג׳לס. המטרה 
היא לייצר הרבה תוכן מוזיקלי עבור הסוכנים 
שהם פועלים מולם בתחום ה״סינק״ ולהצליח 

לחבר כמה שיותר מוזיקה לפרסומות, טלוויזיה 
וסרטים. כמו כן, אני מציע לאמנים הנחות 

ופתרונות לעבודה מרחוק בימים אלו.
מעבר לכך, אני מקווה לפגוש כמה שיותר 

אמנים חדשים בתקופה הקרובה, שלא יפחדו 
להגיע לשורדיץ׳ )האולפן שלי לא גדול 

והמוני(, ולהציב את היסודות לחודשי הקיץ, 
בתקווה שאנשים יצאו במורל מספיק טוב.

אני גם רוצה למסור לכל מי שקורא את 
השורות האלה, ובעיקר למוזיקאים שביניהם, 

לזכור שאסור להישבר ושתמיד צריך להאמין 
שהרבה טוב יכול לצאת מתקופות כאלה של 

אנומליה מוחלטת.
www.brslondon.com

מחשבים מסלול מחדש
משבר הקורונה תפס אותנו בהפתעה והשפיע על בעלי 

עסקים בתחומי התיירות והפנאי. אבל מהתחתית אפשר רק 
לעלות, שלושה מהם מספרים איך הופכים לימון ללימונדה

״אופטימית ויודעת שהמצב הזה זמני״. תמי קזדן ועבודת צילום שלה

״הרבה טוב יכול 
לצאת מתקופות 

כאלה״. איתי קשתי 
והסטודיו שלו

״לחזור טובים 
יותר כשהתקופה 

המשונה הזו 
תיגמר״. עומר לוגסי 

)בחולצה הכחולה( 
וקבוצה שיצאה 

איתו לסיור

http://www.facebook.com/hungryinlondon
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אקטואליה // שאול צדקא

  מאחלים
 לקוראי עלונדון

חג עצמאות שמח
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האם עלינו להתרכז במגיפת ״
הקורונה רק בגלל שהיא חדשה 

חמה ולשכוח את העובדה שהיהודים 
יותר מסוכנים מאיידס, מקורונה, 
מכולרה ומכול המחלות בעולם? 

אם אתם רוצים להינצל מהמחלות הממיתות 
האלה, אז עלינו לזכור את הג׳יהאד. הוא 
האמצעי לטיהור גופנו ונשמתנו, ולכן למי 

שניצל מהקורונה תהיה הגאווה לשחרר את 
מסגד אל אקצה...״. בעליהם של השורות האלו 

הוא אחמד אל־שאחרורי, פרופסור ללימודי 
השריעה באוניברסיטת אל־זייתונא בירדן 

ומשמש גם כאימאם של המסגד בקמפוס. הוא 
נשא דרשה זו, כמדי שבוע, בערוץ ״הירמוך״, 

המקורב לאחים המוסלמים...
וזה עוד טוב, משום שהמטיף לא טען כי היהודים 
הם שהביאו את הקורונה לעולם. את הרעיון הזה 
הוא השאיר לאחרים, כמו ״פרשנים״ ו״אנשי דת״ 
ברחבי המזרח התיכון, ואפילו בבריטניה ובארצות 

הברית. הרעיון הרווח ביותר הוא כי הנגיף יסייע 
ליהודים באשר הם שם כדי להפיק ממנו רווח 

כלכלי. הקריסה של השווקים הבינלאומיים 
תשחק לידיהם, שכן הם ינצלו את המידע הפנימי 

העומד לרשותם כדי להעשיר את עצמם על 

חשבון הקורבנות. ביטוי לכך נתן פרשן טורקי 
בשם עבדאללה בוזקורט, שבערוץ טלוויזיה 

ממלכתי הסביר כי היהודים הנדסו את המגפה 
כנשק ביולוגי על מנת לעצב את העולם מחדש, 
להשתלט על מדינות ולנטר אוכלוסיות. מומחה 

נוסף אמר כי על הריסות האנושות תבנה 
היהדות העולמית מדינה אתנית לבנה.

שמענו על פקיד ברזילאי בכיר שליווה את 
הנשיא בולסונארו לפגישה עם טראמפ 

בפלורידה בתחילת מרץ. יהדותו של אותו 
פקיד שחלה בקורונה הייתה מקור של חרושת 
שמועות, ממנה הסיקו רבים בעולם הערבי כי 

מדובר היה בקשר לחסל את טראמפ. בצד 
השני, בקליפורניה, אמר מרצה מוסלמי כי 

הקורונה היא הזדמנות להכניס את כל הלא־
יהודים לכלא. חוסיין סלאמי, מפקד משמרות 
המהפכה באיראן, סבר כי זהו חלק מהלוחמה 
הביולוגית שהכריזה ארצות הברית על ארצו. 

ערוץ הטלוויזיה באנגלית Press TV ציטט 
קצין לשעבר בסי־איי־אי, הבטוח כי זו יוזמה 

ישראלית־אמריקאית שנועדה למוטט את 
הכלכלה הסינית.

רבים יודעים לספר כי אם ישראל תמציא את 
התרופה המיוחלת תהיה זאת ההוכחה הניצחת 

שהיא עמדה מאחורי המגפה כדי לקטוף את 
התמורה הכספית. אבל האם הם ישתמשו 
בחיסון? רושאן סליח, עיתונאי מבריטניה, 

מעדיף לקחת סיכון ובלבד שלא יצרוך נסיוב 
ציוני. יש לכך סיבות שאותן ניתן למצוא 

בקוראן: שקרנים, וכחנים, מרדנים, צבועים, 
מרושעים, יהירים, רוצחים וחוטאים. אפילו את 

השבת של עצמם אין הם שומרים. 
מוקתדא א־סאדר, המנהיג השיעי הקיצוני 

מעיראק, לא יכניס לפיו תרופה שתיוצר 
באמריקה הכופרת. הוא לא התייחס לישראל, 

אבל האשים את טראמפ בהפצת המחלה. 
אייתוללה אחר יודע לספר כי זוהי מזימה 
יהודית־אמריקאית כדי לצמצם את היקף 

האוכלוסייה. מטיף נוסף ניסה להפיץ פתווה 
שמתירה שימוש בתרופה הישראלית אם זו 

הברירה היחידה. הוא זכה לביקורות וחזר בו. 
אכן, אין חדש תחת השמש. כאשר פרצה 

באירופה מגפת המוות השחור בימי הביניים 
האשמה הונחה לפתחם של היהודים. שיעורי 

תמותה נמוכים בקרבם העניקה למיתוס 
כנפיים. במזרח התיכון, אין מסתתרים מאחורי 
ישראל כדי להטיל דופי ביושרם של היהודים. 

האצבע המאשימה גלויה וישירה ומחלחלת 
 אל הפלטפורמות החברתיות המרכזיות. 

לעומתם, דווקא כאמל חוואש, העומד בראש 
 ,)PSC( הקמפיין לסולידריות עם פלסטין
שמוביל חרם על ישראל, יוצק בתעשיית 

הקונספירציות מעט שפיות. הערבים 
והישראלים פגיעים באותה מידה, הוא כותב. 

וירוס הקורונה יתקוף מוסלמי ביום שישי, יהודי 
בשבת ונוצרי ביום ראשון. //

מי אשם בנגיף?
קונספירציית הקורונה: מטיפים לא מהססים 
להזריק אנטישמיות ושנאה למדיה החברתית

דווקא זה שמוביל 
חרם על ישראל לא 
מסית נגד יהודים? 

כאמל חוואש

PSC/flickr :צילום 
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חוק ומשפט // ענת קורן
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עירים לא תמיד יודעים מה יעשו כשיהיו גדולים, צ
אבל כבר בגיל 14 שלומית גלזר־ג׳ונס הייתה 
בטוחה שהיא רוצה להיות עורכת דין! היא גרה 
בתל אביב יחד עם אימה, בדירה מוגנת בשכר דירה, 
ובשנות ה־80׳ הפכה הקרקע ליקרה. אז בעל הבית 
ניסה להוציא אותן, מבלי לבחול באמצעים משפטיים. 
אימה הפסידה במשפט, מכיוון שעורך הדין שייצג אותה 
בהתנדבות, התרשל. ״כשראיתי את אימא שלי בוכה 
ובעל הבית צוחק, הבטחתי לה שיום אחד אהיה עורכת 
דין ושהיא לא תצטרך לחיות בתנאים קשים של חוסר 
הגנה משפטית״, נזכרת שלומית. 15 שנה מאוחר יותר, 
זה באמת קרה והיא לא מצטערת לרגע על הבחירה: 
״הסיפוק מהעובדה שההשקעה שלי משפרת חיים של 

אנשים, מראה לי שבחרתי במקצוע הנכון״.
ב־1998 למדה משפטים בישראל, שם פגשה את בעלה 
לעתיד. אחרי התמחות וקבלת רישיון עריכת דין בארץ, 
הם עברו לבריטניה ואת הרישיון לעריכת דין באנגליה 
היא קיבלה ב־2008. לאחר שעבדה במשרד אנגלי לדיני 
2013 בקנסינגטון. ״בחר־ ־משפחה, פתחה את משרדה ב

תי את המיקום הזה מכיוון שהוא נותן אווירה ביתית יותר 
מאשר משרדים בסיטי. חשוב לי שלקוחות ירגישו בנוח״. 

איך נראה סדר היום שלך?
״אם אני לא בבית המשפט, אני מדברת עם לקוחות או 
נפגשת איתם במשרד. עבודה בדיני משפחה כוללת 

לעיתים הפתעות שדורשות מענה מיידי. הרבה פעמים 
אני מוצאת את עצמי עובדת עד מאוחר, אבל זה מה יש״. 

באיזה תחום את מתמחה? 
״אני מתמחה בדיני משפחה וכל מה שעולה מההליך 
הפורמלי של הגירושין או הפרידה; חלוקת כספים ורכוש, 
הסדרי ראייה בין ילדים להורה, מקרים שבהם אחד מבני 
הזוג מעוניין לקחת את הילדים איתו לארץ אחרת וכדומה״. 

אילו תכונות לדעתך נדרשות להצלחה בתחום?
״אכפתיות ויכולת לתקשר טוב עם הזולת. עו״ד טוב לדיני 
משפחה חייב שיהיו לו תכונות של פסיכולוג. אם מבינים למה 
אנשים מתנהגים בצורה מסוימת, ניתן לתכנן אסטרטגיה 

וליצור פתרונות עבור הלקוח״. 

בנוסף לתשוקה הגדולה שלה לעולם המשפטים, שלומית 
אוהבת מוזיקה קלאסית ומנגנת על פסנתר, רוקדת 
ומוזיאונים  פלמנקו, לומדת שפות ומבקרת בגלריות 

)כשאפשר(, ואף סיימה תואר בתולדות האמנות. 
מהו ה”אני מאמין שלך”?

״כסף זה לא הכל. אבל אכפתיות, עבודה קשה על 
תיק של לקוחות, נאמנות לו, ולהיות שם ברגעים קשים 
בשבילו\ה - שווה זהב. תמיד להגיד את האמת ללקוח, 
אפילו אם היא קשה. אם אני מאמינה שאין לאן ללכת 
עם התיק, אני אגיד ללקוחות את זה ואחסוך להם כסף. 
אם הלקוחות ירגישו שהם בידיים טובות – עשיתי הרבה״. 

מי הקהל שפונה אליך? 
״הקהל שלי מורכב מלקוחות עם קשר לישראל, לאנגליה 
או לשתי המדינות: ישראלים שחיים כאן ונקלעו למצב 
של פרידה, שהופך קשה יותר בשל הניתוק מישראל. או 
ישראלים שנישאו לאנגלים ומעוניינים לחזור לישראל 
עם הילדים בעקבות פרידה, או להסדיר בעיות כלכליות 
עם מי שחי באנגליה. לאחרונה קיבל המשרד כתב מינוי 
ממשרד המשפטים לעזרה לישראלים באכיפת פסקי דין 
ישראליים באנגליה בנושא מזונות ילדים. אנחנו עוזרים 
למשרד המשפטים בטיפול בתיקים של חייבים ישראלים 
שנעלמו לאנגליה ומסרבים לשלם מזונות. בנוסף, יש 
לנו עורכי דין בישראל שמייצגים בארץ בתחום דיני 

המשפחה ואכיפת פסיקה אנגלית״.
מהם היתרונות שלך בתחום?

״מכיוון שעבדתי בארץ, אני מבינה את האינטראקציה בין 
המשפט הישראלי והאנגלי. אותה בעיה יכולה להיפתר 
לעיתים באנגליה הרבה יותר מהר ולטובת הלקוח מאשר 
בישראל, והפוך. כאשר יודעים את החוק בשתי המדינות, 
ניתן ליצור אסטרטגיה טובה שמותאמת לאנשים בשתי 

המדינות״. //
shlomit@glaserjoneslaw.co.uk

משפטנית השלום
אל עולם המשפט הגיעה מתוך רצון כנה לעשיית צדק ומאז התמחתה 
בדיני משפחה בישראל ובבריטניה. הכירו את עו״ד שלומית גלזר־ג׳ונס

״ההשקעה שלי משפרת חיים של אנשים - 
בחרתי במקצוע הנכון״. שלומית גלזר־ג׳ונס

*תוכן מקדם
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קולנוע // בן שרוני

יבוא לראות סרט ישראלי. כמובן שבשנים 
הראשונות הקהל שהתמיד הגיע מהקהילות 

הישראליות והיהודיות, כי הן מרגישות את 
הקשר העמוק. אבל לאט־לאט קהלים נוספים 

נחשפים אלינו, ובגלל זה אנחנו בוחרות 
להקרין את הסרטים שלנו במקומות שונים 

ולא רק בצפון־מערב לונדון, אלא בבתי קולנוע 
שונים ברחבי לונדון או אנגליה. השנה, למשל, 

הפסטיבל מציג בשמונה-תשעה בתי קולנוע 
רק ברחבי לונדון, בלי לדבר על אנגליה כולה״.
ומה לגבי הצד האוצרותי; האם יש רצון להביא 

מנעד של סרטים, דוקומנטריים ועלילתיים?
״הרוב, משהו כמו 70 אחוז, הוא בדרך כלל 
סרטים עלילתיים, והשאר הם דוקומנטריים. 

לפעמים יש גם מקבץ של סרטים קצרים. 
בפברואר עשינו אירוע לקהילת הטלוויזיה, 

כי יש טלוויזיה מדהימה בארץ והרבה סדרות 
נמכרות בפורמט כזה או אחר לחו״ל. השנה 

הבאנו את הסדרה ׳רק להיום׳, הקרנו שני 
פרקים ולאחר מכן היה דיון עם הבמאי ושני 
השחקנים הראשיים. זה כמובן ניסיון להביא 

ערך מוסף בעולם של סטרימינג, כלומר 
בעולם שבו כולם יכולים לראות את הסדרות 

באינטרנט. גם לפסטיבל אנחנו מנסות להביא 
כמה שיותר אורחים מישראל, שנשארים 

לפאנלים ולשיחות אחרי ההקרנות״.
התכנייה משתנה בהתאם לקהל ולמיקום? 
“הבחירה של הסרטים היא כמובן מוגבלת 

לסרטים שיצאו השנה, כך שזה כבר מצמצם 
את האופציות. הפסטיבל הראשון של השנה 

הוא בלונדון ואליו מגיעים כל הסרטים. לאחר 
מכן, אנחנו מנסות להתאים את רשימת 

ההקרנות לערים שאליהן יגיע הפסטיבל. 
הרבה מהסרטים בלונדון יגיעו לגרמניה או 

צ'ילה והולנד אבל לא רק. יש סרטים שאנחנו 

עשיית הסרטים הישראלית ת
ממשיכה לחוות בשנים 

האחרונות הכרה בינלאומית 
מרשימה. זכייתו של נדב 

לפיד ו״מילים נרדפות״ ב״דב 
הזהב״ בברלינלה ו״סקין״ של גיא נתיב שזכה 

באוסקר לסרט הקצר הטוב ביותר - אלו הן 
רק שתיים מהדוגמאות הטריות להצלחה של 
סרטים כחול־לבן מסביב לעולם. אך ההכרה 
שלה זוכה הקולנוע הישראלי היא גם הודות 

לפסטיבל ״סרט״ לקולנוע וטלוויזיה ישראלית, 
שמתקיים כבר תשע שנים. הפסטיבל, שחוזר 
ללונדון בקרוב, מקבץ יחדיו יצירות ישראליות 
ומציג אותן בערים שונות בבריטניה, גרמניה, 

הולנד וצ'ילה, על מנת לתת חשיפה לתעשיית 
הקולנוע הישראלית. 

השתתפותם של סרטים ישראליים 
בפסטיבלים בינלאומיים, כמו ברלינלה או 

קאן, חושפת את הקהל הבינלאומי לנעשה 
בסצנה בארץ. כאן נבדל פסטיבל ״סרט״ 

מהפסטיבלים הבינלאומיים. בניגוד אליהם, 
שרק כוללים מעט סרטים, הפסטיבל הזה 

מייצר בועה ייעודית שנותנת במה ומוקדשת 
ליצירה ישראלית. כך שלמעשה, הפסטיבל 

יוצר איים החוגגים את תעשיית הקולנוע 
בישראל על כל גווניה. 

״פסטיבל סרט הוא פסטיבל לאומי, בדומה 
לפסטיבל צרפתי, איטלקי, יווני...״, מסבירה 

אודליה הרוש, אחת ממייסדות פסטיבל ״סרט״. 
״השוני מצוי גם בהבדל שבינו לבין פסטיבלים 

יהודיים, כי יהדות מצויה בהרבה מקומות. 
ובניגוד לזה, פסטיבל ׳סרט׳ הוא ישראלי ומביא 

סרטים רק מישראל. הפסטיבל מאפשר לנו 
להראות את השוני התרבותי שנמצא בישראל 

דרך מדיום אהוב כמו סרטים״. 
מאיפה הגיע הרעיון?

״בעבודה האחרונה שלי לפני הפסטיבל 
עבדתי כנציגה של חברת הקוסמטיקה 

׳אהבה׳. עבדתי בלונדון, וכעבור חמש שנים 
פתחנו חנות מהממת בקובנט גארדן. ניהלתי 

את החנות ובכל שבת בשלוש השנים 
האחרונות שלה נערכו הפגנות קולניות של 

בי־די־אס מחוץ לחנות. באופן עקרוני, לי זה 
לא ממש הפריע, כי זה הוביל להתעניינות של 

הרבה אנשים. אבל לבעל הבית זה הפריע, 
וכשהגעתי לשיחה על חידוש החוזה אחרי 

חמש שנים, הוא החליט לא לחדש אותו. יום 
שבת נחשב ליום הקניות המרכזי, והוא לא 

רצה ליצור פאניקה סביב חנות אחת במתחם. 
אז נאלצנו לסגור את החנות, ולא הצלחנו 

למצוא מקום אחר במרכז לונדון שייקח אותנו 
בגלל הפרשייה. אז שאלתי את עצמי: ׳מה 
אעשה כשאהיה גדולה?׳. אני ממש אוהבת 

את ישראל וסרטים ישראליים - לבעלי ולי יש 
אוסף עצום של סרטים בבית. אחת החברות 

שלי העלתה את הרעיון, וככה בלי לדעת יותר 
מדי קפצתי על זה״.

איך התחילה העבודה על הפסטיבל?
״התחלתי לעבוד עם בחורה אחרת, אבל 

זה לא עבד בינינו. אחרי שבועיים הציעו לי 
את ענת קורן, מו״ל עלונדון שהיא אושייה 

בקהילה. נפגשנו, ולענת יש חברה טובה 
בארץ, פטי הוכמן, שעוסקת בקולנוע יותר 
מ־30 שנה, ומכירה את רוב היוצרים ואת 

התעשייה בארץ, והן דיברו שנים על פתיחת 
פסטיבל. נסעתי לארץ ונפגשנו ביוני 2011. 

התחלנו בלי לדעת מה לעשות. האם לפתוח 
חברה או עמותה ואיך לגייס כסף. אבל שנה 

אחרי, ביוני 2012, נפתח הפסטיבל, שהיה 
מצומצם אמנם, רק ארבעה ימים, אבל אנשים 

אהבו אותו. ועם האוכל בא התיאבון. היום 
אנחנו מדברים על פסטיבל של שמונה-

תשעה ימים ועשרות הקרנות. בנוסף ללונדון, 
השנה אנחנו מקרינים בברייטון, ליברפול, 

קיימברידג’ ואדינבורו״. 
היום קיימות גם שלוחות במקומות אחרים 

מסביב לעולם.
״הפסטיבל בלונדון התחיל לפני תשע שנים. 

ואחרי זה עברתי לגור באמסטרדם, אז פתחנו 
באמסטרדם. בעקבותיהם פתחנו גם פסטיבל 

אחד בגרמניה, ובגלל שהשותפה השלישית 
שלנו, שיושבת בישראל ומצ'ילה במקור, 

פתחנו עוד שלוחה בצ'ילה. אבל הפסטיבל 
הראשון והגדול ביותר כרגע, הוא באנגליה. 

עם זאת, הפסטיבל בגרמניה הוא גדול, ועדיין 
גדל - השנה נהיה בשמונה ערים, כולל ברלין. 

הגדילה בגרמניה היא יחסית מהירה״. 
אפשר להגיד שהמטרה היא לחשוף קהל 

בינלאומי לקולנוע ישראלי? 
״המטרה היא לייצר חשיפה לסרטים 

ישראליים לקהל שאוהב סרטים. זה באמת 
נשמע מאוד נדוש, אבל זה ככה. כמו שאני 

הולכת לראות סרט צרפתי בסינמטק 
בתל אביב, אני רוצה שאנגלי שגר בלונדון 

מה הסרט שלכם?
פסטיבל הקולנוע והטלוויזיה הישראלי חוגג כבר תשע שנות פעילות 

בינלאומית, שהחלה בלונדון ומאז רק מתרחבת. על הסיפור שמאחורי 
הקלעים וטעימה ממה שמחכה לנו בפסטיבל שצפוי לקרות בקרוב

סרט מקסים 
ואנושי עם המון 
עצב ושמחה. 

״בשורות טובות״
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גולדה שמעולם לא ראיתם
תארו לעצמכם שהייתם מוצאים קטעי ראיון 

נדירים של גולדה מאיר, ראשת הממשלה 
לשעבר, שמעולם לא שודרו. מה הייתם 

עושים? הסרט ״גולדה״ )Golda( של שגיא 
בורנשטיין ואודי ניר, מתחיל בדיוק מהנקודה 

הזו. השניים נברו בארכיון של הערוץ 
הראשון ומצאו קטע שלא שודר מתוך ראיון 

שגולדה מאיר העניקה לפני שנפטרה. 
בתום הראיון, המשיכו המצלמות לצלם 

ותיעדו אותה מדברת בחופשיות על כהונתה 
כראשת הממשלה, על תדמיתה הבינלאומית 

כאם האומה והבדידות שהתלוותה לסיום 
הקריירה שלה. זהו פורטרט שחושף את 

אנושיותה של מי שהתרגלנו לחשוב עליה 
כאישיות ממלכתית בלבד.

הולכים לאיבוד בתרגום ובהגירה
"נו, אז איך בלונדון?". זו שאלה ששואלים 

אותי הרבה, כי רוב האנשים מדמיינים הגירה 
למדינה חדשה כחווייה תיירותית אחת 

ארוכה. אם אתה חי בלונדון, אז חייך בטח 
סובבים סביב משחקי כדורגל, מחזות זמר 
והופעות חיות, כי מי צריך לעבוד? בפועל, 

מדובר בחיים רגילים שאליהם מתלוות 
הטבות כאלה ואחרות, אבל גם לא מעט 

קשיים. את החווייה הזו מנסה להציג הסרט 
״קולות רקע״ )Golden Voices( של יבגני 

רומן. בסרט מוצגת חוויית העלייה של הוריו 
בשנות ה־90׳ מברית המועצות. ויקטור 

)ולדימיר פלדמן( וראיה )מריה בלקין(, גיבורי 
הסרט, היו ה־מדובבים של בריה"מ, וכל 

הסרטים שהגיעו לגוש הסובייטי דובבו על 
ידם. הכישרון המדהים שלהם הולך לאיבוד 

)או שמא נאמר, אובד בתרגום?( כאשר 
הם מגיעים למדינה דוברת עברית. כיצד 

מסתגלים למציאות חדשה שבה כישורייך 
אינם נחוצים? חוויית ההגירה הפרטית שלנו, 

מוסיפה נדבך נוסף של משמעות לסרט 
ומאירה באור שונה את הקשיים של מהגרים 
חדשים מחו״ל לישראל וגם מישראל לחו"ל. 

מסתבר שמתים רק פעמיים
לאחר שני סרטים דוקומנטריים על זיכרון 
השואה של אביו, ב״אתה מת רק פעמיים״ 
)You Only Die Twice( יאיר לב מפנה את 

עדשת המצלמה לסיפורה של אמו. אמו 
מתבשרת שקיבלה ירושה בדמות בית בצפון 

לונדון מקרובת משפחה רחוקה. אביה של 
אמו, ארנסט בכינסקי, הוא היורש החוקי 

לבית, ומאחר שהוא נפטר הזכאות על הבית 
עברה ליורשיו, לאמו של יאיר לב. כשהשנים 
מגיעים לדרוש את הירושה הם מגלים שיש 

תעודת פטירה נוספת שעליה נמצא השם 
ארנסט בכינסקי, שנולד באותו המקום 

ומחזיק באותו מספר הזהות, אך תאריך 
ומקום הפטירה שונים. אם זה לא מספיק, 
מתברר שארנסט בכינסקי )השני( החזיק 

בתפקיד ראש הקהילה היהודית באינסברוק 
)אוסטריה(. אך מי הוא היה, ולמה שיקח 

על עצמו זהות יהודית? יאיר לב ודוד דרעי 
יוצאים לחקור איך מתים פעמיים. //

 בקרו באתר: *לתכנייה המלאה של פסטיבל ״סרט״, 
www.seret-international.org

מה לראות בפסטיבל?
השנה יוצגו בפסטיבל 13 סרטים, כשהרשימה 

כוללת סרטים דוקומנטריים ועלילתיים, העוסקים 
בקשת רחבה של נושאים; מהגירה, דרך הסכסוך 

הישראלי־פלסטיני ועד לאחד מגיבורי התרבות 
הישראליים, יוסי בנאי. הנה שלוש המלצות אישיות 

לסרטים בפסטיבל שמומלץ לצפות בהם:

לא נביא ללונדון, אבל מודעות לעובדה 
שבגרמניה ימותו על זה, ואם יש איזה סרט 

עם קשר ספציפי להולנד אז הוא בטוח 
יופיע בהולנד. כלומר, אנחנו בהחלט עושות 
את הקישור הזה ומגיעות אפילו לרזולוציות 
ספציפיות יותר, כמו מי הקהל שנמצא ליד 

אותו בית קולנוע ואיזה סרטים יתאימו לו. אם 
מדובר בבית קולנוע ברלינאי בשכונה של 
היפסטרים, אז כנראה שנביא סרט מסוים 

שלאו דווקא יגיע לבית קולנוע בשכונה של 
משפחות צעירות בצפון לונדון״. 

הסרטים יהיו מתורגמים או עם דיבוב? 
״הסרטים כולם עם כתוביות באנגלית. חלק 

מהסרטים מגיעים עם תרגום מובנה, אבל חלק 
אחר אנחנו צריכות לתרגם. בגרמניה למשל, 

ובעיקר מחוץ לברלין, אנחנו דואגות שיהיו 
מספר סרטים עם תרגום לגרמנית כי בעוד 

שבברלין הרוב המוחלט מדבר אנגלית, זהו לא 
המצב מחוצה לה. אז יש צורך בהנגשה מיוחדת 
גם אם זו דורשת השקעה נוספת של זמן וכסף״. 

יש איזה סרט שאת מחכה לו במיוחד 
בפסטיבל השנה? 

״יש שניים שאני מאוד מחכה להם השנה. 
 The Art of( הראשון, ׳בשורות טובות׳

Waiting(, סרטו של ארז תדמור. הסרט מגולל 
את סיפורו האישי של תדמור ואשתו, והניסיון 
שלהם להיכנס להריון דרך טיפולי הפרייה. יש 
שם פורטרט משפחתי של מה זה עושה להם 

ולזוגיות שלהם, איך המשפחה מקבלת את זה 
ואיך בעבודה מתייחסים לזה, וגם מה זה עושה 

לה לנשיות ולו לגבריות. סרט מקסים ואנושי 
עם המון עצב ושמחה. סרט נוסף הוא ׳גולדה׳ 

)Golda(, על גולדה מאיר. סרט שהוא מניפסט 
אדיר לאישה, שיש לה כל כך הרבה צדדים 
שלא הרבה אנשים מכירים. זה סרט רלוונטי 

 להיום, במיוחד לאור התנועה הפמיניסטית 
ו־MeToo#, שאני בטוחה שימשוך הרבה 

קהלים, כי אין הרבה ממשלות שלפני 50 שנה 
הייתה להם ראשת ממשלה. אז אני חושבת 

שזה סרט שיש לו המון פוטנציאל ולכן נקרין 
אותו בלונדון כמה פעמים והוא יגיע גם 

לליברפול. בגרמניה נקרין אותו יותר כי זה 
אחד הסרטים שהחלטנו לתרגם לגרמנית״. //

בפילוסופיה. התזה שלו עוסקת בתפקיד *בן שרוני מסיים בימים אלה תואר שני 
ותפקוד האידאולוגיה בישראל. הוא פרסם 

באלכסון וכתב בקביעות למגזין תזה. כיום, הוא 
שדרן רדיו וכותב תור דו־שבועי למגזין מוזיקה 

בברלין. לאחרונה הוא עבר ללונדון על מנת 
לחפש אפשרויות חדשות בתקלוט, כתיבה 

ועד כל אספקט שמקשר תרבות, פוליטיקה 
sharoniben@gmail.com .וטכנולוגיה

סרטים גם על גיבורי 
תרבות ישראלים. 
"להאיר את יוסי“ 
)Spotting Yossi(

פורטרט שחושף את אנושיותה. ״גולדה״

כל הסרטים שהגיעו לגוש הסובייטי דובבו על 
ידם. ״קולות רקע״

 הכל התחיל מירושה של בית בלונדון. 
״אתה מת רק פעמיים״
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ואנרגטיים במוזיקת הג’אז־עולם של העשור 
הראשון במילניום. כשאני מעלה בחטף את 
ההרכב בשיחה, אבישי מבהיר: ״אלו אנשים 

שאני תמיד אשמח לנגן איתם. לגבי איחוד של 
ההרכב? הכל פתוח...״.

אחרי שהתגורר ארבע שנים בגואה שבהודו, 
כהן שב לאחרונה לארץ, שם חי עם משפחתו.

זהו, משתקע בארץ? לא קשה אחרי שנים 
ארוכות בחו”ל?

״כן, זה הזמן להשתקע. לפחות לעכשיו, לא 
מתחייב על העתיד. הרגיש נכון לחזור״.

בכל זאת, כאמן בינלאומי רוב העבודה שלך 
היא בעצם לא בארץ. אתה רוצה להיות יותר 

פעיל מוזיקלית בישראל?
״לא לחוץ על זה יותר מדי. זה שהקריירה שלי 
בחו”ל מצליחה זה מאוד מפרגן ומשמח. מצד 

שני, עם כל הבלגן של הקורונה עכשיו, אולי לא 
כדאי לבנות על נסיעות תכופות יותר מדי!״.

מזה שש שנים שאתם משמש כמנהל האמנותי 
של פסטיבל הג’אז הבינלאומי ירושלים...

״זה פסטיבל מקסים שאני מאוד אוהב. הוא 
מתרחש במוזיאון ישראל. ההופעות אינטימיות 

וזו חווייה מיוחדת גם כי המוזיקה והאמנות 
הוויזואלית נחוות זו לצד זו. לשמחתי, יש לי יד 
די חופשית בבחירת המופעים וזהו לא פסטיבל 
שמכוון להמונים, כך שהמוזיקה האיכותית היא 

העיקר בו, ואין צורך או עניין להפוך את זה 
למשהו יותר שיווקי או מסחרי״.

לאבישי יש עשרה אלבומים החתומים 
על שמו. הוא גם הוציא שלושה אלבומים 

בהרכב המשפחתי, Cohens 3, עם אחיו יובל 
)סקסופון( ואחותו ענת )קלרניט( – שניהם 
נגנים מצליחים אף הם. שלושת האלבומים 

האחרונים שלו יצאו בלייבל היוקרתי והנחשב 
ECM וזכו להצלחה ולשבחים רבים בעולם, 

בייחוד באירופה.
טיפה מפתיע ש־ECM הוא הלייבל שלך עכשיו. 

זה לא קצת הגביל אותך להיצמד למחוזות 
הג’אז האירופיים־אווירתיים ופחות לסווינג?

״אני חושב שזה לייבל מאוד מגוון מוזיקלית, 
אחרי הכל. מאנפרד אייכר, המפיק, מאוד תומך 

במה שאני עושה, בא להופעות ומפרגן. גם 
בהקלטות. זה לא שאני נצמד למה שמצפים 

מאלבום של ECM״. 
האלבומים האחרונים יותר מופנמים וליריים.

״הקשבת לסינגל החדש? אנחנו מקבלים 
פידבקים מדהימים… יצא משהו אחר״.

 )Big Vicious( אבישי מדבר על ״ביג וישס״
- הרכב שהוא מנהיג שנים רבות ורק עכשיו 

משיק אלבום.
״זה הרכב שהתחלתי בניו יורק לפני למעלה 
מעשור. זה בעצם ניסיון לעשות משהו שהוא 

לא סווינג־אוריינטלי, אלא יותר בועט. זה 
התחיל מטסטוסטרון, רוק ואנרגיה. עברו 

בהרכב נגנים גדולים, מישל אנדגיוצ’לו ניגנה 
בס, גיטריסט שהצטרף אחר כך ל’רוטס’ ניגן 

איתנו. בסוף זה התגלגל להרכב של שני 
מתופפים, שני גיטריסטים וחצוצרה. בשנתיים 

האחרונות זה יותר התגבש. עברנו תהליך 
שהוביל להקלטות - חיפוש אחר יופי״.

נראה שמאנפרד סומך עליך...
״כנראה...״.

ההרכב ״ביג וישס״ בפסטיבל ״לאב סופּרים״: *אבישי כהן צפוי להופיע ב־4 ביולי 2020 עם 
// http://bit.ly/Love-Supreme-2020

ומבקר. נולד וגדל בישראל, חי בניו־זילנד בין *יאיר כץ הוא תרפיסט במוזיקה, מוזיקאי 
השנים 2004-2018, והשתתף בלמעלה מ־20 

אלבומים כנגן תופים, כלי הקשה וזמר. כיום 
 מתגורר בהייסטינגס שבאנגליה. 

www.hastingsmusictherapy.co.uk

בישי כהן היה סוג של ילד פלא א
תל־אביבי, ומגיל 10 הוא כבר 

נגן מקצועי. כילד, כבר ניגן 
עם הפילהרמונית; השתתף 

בסצנה בסרט בתפקיד עצמו, 
כילד מחצצר; למד ג’אז בתלמה ילין; ניגן 

בתזמורות ביג בנד; וככלל בילה את רוב הזמן 
בשיפור הנגינה או בחזרות.

לא היה לך קצת חסך בילדות? קנאה בחברים 
שיכולים לצאת לשחק בעוד שאתה מתאמן?

״זה היה לי טבעי. אחי ואחותי עברו את אותה 
הדרך. אבל כן, לפעמים הייתה המחשבה של 
מה אני מפספס, כשאני הולך שלוש פעמים 

בשבוע לקונסרבטוריון במקום למחנה של 
הצופים, נגיד. אבל זה השתלם...״.

אני זוכר שראיתי אותך כנער עולה על במת 
הג’ם סשן של פסטיבל הג’אז בים האדום 
ופחות או יותר נשאר עליה כל הלילה, כדי 

לנגן לצד כל הענקים מחו”ל. חווייה מכוננת?
״לא ממש. תראה, זה לא כזה נדיר בגיל 
164-17 לנגן מקצועית לצד גדולים. טוני 

וויליאמס היה בן 164 כשהוא הפך למתופף של 
מיילס דייויס. אבל גם צריך לזכור שעסקתי 
בזה באופן מקצועי מגיל מאוד צעיר. ניגנתי 

בתוכנית ‘לילה גוב’, הקלטתי לאלבום של 
׳ביקיני׳ )חיים לרוז וקרני פוסטל(, ואחר כך 

הגיעה פנייה משלום חנוך. אז אתה לומד 
להתנהל מקצועית״.

ועכשיו כשאתה אבא לילדים בגיל בו כבר 
נדרשת להתנהל מקצועית – זה מעלה 

שאלות? על תפקיד ההורה?
״בטח, לגמרי. חושב על זה כל הזמן. כמה ואם 

צריכים לדחוף אותם, ואיך הכי נכון לעודד 
ולתמוך בלי יותר מדי לחץ״. 

אבישי השתתף באלבום המופת של אסף 
אמדורסקי, ״מנועים שקטים״, שלאחרונה 

חגג 20 במופע מיוחד בו הוא התארח. באותה 

תקופה, גם ניגן באלבום ״אולארצ’יק ג’אז״, 
שתרגם סטנדרטים לעברית והציג רף אלתור 

גבוה במיוחד עם נגנים צעירים, כמו אלי 
דג’יברי ויונתן אבישי. בהמשך, באו שיתופי 

פעולה מצליחים עם זמרים־יוצרים כמו קרן אן 
ושלומי שבן, וההתארחות ההיסטורית בהופעה 

של הרד הוט צ’ילי פפרס בפארק הירקון.
כשאתה בא כאורח לנגן עם אמנים שעולם 

הג’אז פחות קרוב אליהם, אתה מרגיש 
שהגישה שלך למוזיקה שונה? 

״אני לא מרגיש צורך לעשות הפרדה סגנונית. 
זה נכון שיש לי ידע והיסטוריה שבאים מעולם 

הג’אז, שזה הכי חזק אצלי. אבל זה לא 

שאני בא על תקן החצוצרן שייתן את הנגיעה 
הג’אזית. אני מנגן את מה שמרגיש נכון 

ומתאים, לפעמים זה יכול להיות פשוט צליל 
אחד ארוך. אני פשוט מביא את עצמי. זה כיף, 
ואלו גם אמנים שאני מעריך וחוזר לנגן איתם 

בשמחה לאורך השנים. זו גם חברות״.

ניו־יורק, גואה וחזרה לישראל
במשך יותר מעשור אבישי כהן התגורר 

בניו־יורק ועשה לעצמו שם של כוכב עולה 
שם. הרביעייה שהקים יחד עם עומר אביטל, 

 Third World ,יונתן אבישי ודניאל פרידמן
Love, הייתה אחד הדברים היותר מרעננים 

התארח בהופעה ההיסטורית של 
הרד הוט צ’ילי פפרס בפארק 
הירקון. אבישי כהן

הוא חצוצרן־על שניגן עם אמנים ידועים 
בעולם, יוצר מוזיקה שנעה בין ליריות שמיימית 

להתפרקות סוערת, ובקיץ הקרוב צפוי להגיע 
להופעה נדירה באנגליה. ראיון עם אבישי כהן

כשאנרגיות 
רוק פוגשות 

ליריות

מוזיקה // יאיר כץ

״זה בעצם נסיון לעשות משהו 
שהוא לא סווינג־אוריינטלי, 
אלא יותר בועט. זה התחיל 
מטסטוסטרון, רוק ואנרגיה״

http://bit.ly/Love-Supreme-2020
http://www.hastingsmusictherapy.co.uk
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www.tautrust.org

The next big idea starts with you. TAU Global Campaign I Be Part of the Next Big Idea
P u r s u i n g  t h e  U n k n o w n
TEL AVIV UNIVERSITY TRUST

Welcome to the Capital of Big Ideas.
Welcome to Tel Aviv University.

Just as Israel has rapidly become a hub of innovation and entrepreneurship, Tel Aviv University has risen to the top of global rankings in the 64 years since its founding. 
Today, it is Israel’s largest university and pioneers research into medicine, ageing, national security, sustainable development, education, the arts and much more.

For more information, contact: Cara Case, Chief Executive I Email: cara.case@tau-trust.co.uk I Tel: 020 7446 8790

@TAUTrust

Registered Charity No: 314179

Tel Aviv University Trust – UK @telavivuniversitytrust Tel Aviv University Trust – UK | Tel Aviv University Alumni – UK

Advancing Bioengineering:  Creating the world’s first 3D-printed living heart. 
Battling Pollution:   Farming biodegradable and non-toxic bioplastic from the sea. 
Combating Disease:  Home to Israel’s largest concentration of biomedical scientists, TAU’s university-hospital ties   
    ensure that research conducted in the lab has every opportunity to be translated into real-  
    world therapies and technologies in the clinic. 

אגודת ידידי אוניברסיטת תל אביב בלונדון מאחלת לכולם חג פסח שמח!

Box Office 020 7433 8988 | jw3.org.uk 
JW3, 341-351 Finchley Road, London NW3 6ET

דם, צפרדע, כינים, ערוב, דֶּבֶר, 
שחין, ברד, ארבה, חושך, מכת 

בכורות, וירוס קורונה.
אם 40 שנה במדבר לא שברו אותנו, שבועיים 

בבידוד ביתי בטח שלא יצליחו.

!JW3-פסח שמח מ
 לא יכולים לטוס לישראל אבל רוצים

לחגוג כמו בבית?
 באו לחגוג איתנו בעברית, עם המון שירים,

משחקים וחברים ישראלים!
5 באפריל, שעה 15:00

)מתאים לגילאים 3-8(
 להזמנת כרטיסים:

 jw3.org.uk/event/kmo-bbayit-pesach 
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תדרלת סנט פול המרשימה, ק
הניצבת בגדה הצפונית של 

נהר התמזה, היא כידוע אייקון 
אדריכלי והיסטורי חשוב בלונדון. 

קומת המרתף של המבנה, 
הנקראת קריפטה, משמשת לקבורה, כמו 

בכנסיות רבות אחרות ברחבי אנגליה. מהנקברים 
הבולטים שם אפשר למצוא בין השאר את 

כריסטופר רן, אדריכל המבנה; ארתור ולסלי, 
הדוכס הראשון מוולינגטון; הצייר וויליאם 

הולמן האנט שפעל בארץ ישראל; והאדמירל 
הוריישו נלסון )שגם משקיף על כולם מלמעלה 

באנדרטה הגבוהה בכיכר טרפלגר(. 
שמונה מטרים בלבד מקברו של נלסון טמונים 

שרידיו של בכור חסון - יהודי מיפו, שנרצח בסיני 
בשנת 1882. יחד עמו, נטמן אדם בשם ח׳ליל 

עתיק, שהיה נוצרי מסוריה, בנוסף לשלושה חברי 
משלחת אנגלית, שמותם זעזע את הקהילה 

המדעית והמדינית בממלכה המאוחדת.
איך בדיוק חסון הגיע לסנט פול? כדי לענות 

על כך צריך לחזור בזמן ל־1840 - השנה 
שבה נולד אדם בשם אדוארד הנרי פאלמר 

בעיר קיימברידג׳. כבר מגיל צעיר פאלמר 
גילה סקרנות לשפות, ולאחר שהחלים 
באופן פלאי ממחלת השחפת בגיל 19, 

המשיך את לימודיו ואת התמחותו במזרחנות 
ובשפות. בגיל 29 )18648-9( הגיע לראשונה 

למזרח התיכון, כשצורף כחבר במשלחתו 
של צ’ארלס וורן מטעם הקרן לחקירת 

ארץ ישראל )PEF(. פאלמר פרח בסביבה 
המדברית והוסיף להכיר דיאלקטים חדשים 
של הבדואים. שנה אחר כך חזר שוב לאזור 
והפעם תוך התמקדות בחקר מדבר ״תיה״ 

)התועים( בסיני תוך שהוא גומע יחד עם 
שותפו, צ’ארלס דרייק, כ־1,000 קילומטרים 

בהליכה רגלית של כ־164 שעות ביממה. 
פאלמר פרסם ספר מסע המלווה איורים 

ומפות, שבו נסקר גם הנגב, וחזר לאנגליה.
בשנת 1882 )כשהוא בן 42( פאלמר נקרא 

למשימה לחזור לסיני, בימים שבהם מצרים 
סערה והאינטרסים הבריטיים עמדו בסכנה. 

פאלמר יצא בראש משלחת של חמישה 
אנשים - שני אנגלים נוספים, סורי בשם 
ח׳ליל עתיק ויהודי מיפו בשם בכור חסון.

המטרה: לשחד את הבדואים 
לתמוך בבריטים

ככל הידוע, שימש חסון כטבח המשלחת אך 
גם כאחד מצוות של חמישה שידע לאחוז 

בנשק. לפי ההיסטוריון זאב וילנאי, פאלמר 
בעצמו תיאר את חסון כ”בן למשפחה 

ספרדית שבאה מהאי רודוס, בראשית המאה 
ה־19. בכור הצטרף למשלחת בהיותו בן 464. 
היה אדם עליז, אמיץ, בעל מזג טוב ומיטיב 

לירות באקדח”. העדות הזאת מרמזת כי חסון 
הצטרף כנראה למסעות קודמים של פאלמר.

מטרת המשלחת הייתה כנראה לשחד את 
הבדואים לתמוך בבריטים ואולי גם לשכנעם 

למכור גמלים לצבא הבריטי. מכיוון שהבדואים 
לא ממש פיזמו כל ערב “האל נצור את 

המלכה”, צוידה המשלחת בסכום כסף גבוה 
לסייע במאמץ. מלווים בדואים היו אמורים 

לדאוג לביטחונה, אך קץ המסע היה טרגי. כל 
חברי המשלחת נרצחו על ידי בדואים בוואדי 

סודר ורכושם נשדד. הידיעות על המאורע 
נתקבלו בבריטניה בתדהמה והממשלה שיגרה 

משלחת חיפושים בראשותו של מיודענו, 
צ’ארלס וורן. הצוות של וורן פעל ביעילות איתר 

את שרידי הנרצחים, זיהה ולכד את הרוצחים 
ושותפיהם שהועמדו לדין וחלקם הוצא להורג. 

גל אבנים גדול הוקם בוואדי סודר בנקודת 
הרצח וכונה “גל פאלמר”.

העלייה לקבר
אחרי שהתוודעתי לסיפור המדהים הזה, 

הרגשתי צורך עז לפקוד את קברם של חברי 
המשלחת. פקידת הקבלה בקתדרלת סנט פול 

לא ידעה על מה אני מדבר כששאלתי על מקום 
קבורתם, והפנתה אותי לפינה שבה נמצאים 

“אבירי הכנסייה”, האמונים על תיעוד היסטורי 
וסיוע למבקרים. גבר ואישה חביבים סייעו בידי 

)כנראה שאיני הראשון שמתעניין בנושא( וחיפוש 
ברישומי הקריפטה העלה את מיקומו של הקבר.
ג׳ורג׳, שסרט אדום אלכסוני רחב מעטר את 
חזהו, התלווה אליי כדי למצוא את מבוקשי 

במרתף שכולל מאות קברים. לאחר זמן קצר, 
איתרנו את קברם של חברי המשלחת. על 

לוח הגרניט מצויינים שלושה קיצורי שמות 
האנגליים וגיל פטירתם. אבל שמות הסורי 

ח׳ליל והעברי חסון נעדרים.
בסמוך, קבוע לוח זיכרון מוזהב על הקיר, שבו 
מצויינים כל חמשת חברי המשלחת. בתרגום 

לעברית, כתוב בו כך: “לזכרם של שלושה אנשים 
אמיצים. פרופ׳ אדוארד הנרי פאלמר, סרן וויליאם 
ג׳ון גיל וסגן הארולד צ׳רינגטון. במסעם בתפקיד 

ציבורי במדבר סיני נהרגו בבגידה ובאכזריות, 
בוואדי סודר, באוגוסט 1882.

שרידיהם, שנמצאו בחלקם כעבור שבועות רבים, 
הובאו לאנגליה והונחו כאן לפי מנהגי הנוצרים, 
ב־64 באפריל 1883. טבלה זו הוצבה בידי הארץ 

שבעבור שירותה הם נספו, למען שנזכור את 
שמותיהם, ערכם וגורלם. בגורל טרגי זה שותפים 

שני עוזרים נאמנים: הסורי ח׳ליל עתיק והעברי 
מוֹ  בכור חסון, ששרידיהם מונחים יחד עמם. כְּ

י  אוֹל כִּ אָרֶץ נִפְזְרוּ עֲצָמֵינוּ, לְפִי שְׁ פֹלֵחַ וּבֹקֵעַ בָּ
אֵלֶיךָ, יְהוִה אֲדֹנָי עֵינָי - תהילים קמ”א״.

יעקב גרשון, נינו של בכור חסון שמתגורר 
בישראל, אסף עם השנים מידע ומסמכים על 
המקרה. אך בטרם הכיר את תולדות הפרשה 

המשפחתית, הוא הוזמן לטקס חגיגי בסנט 
פול, במסגרת ביקורו בלונדון כבנקאי. הטקס 

התנהל באולם המרכזי של הכנסייה לפי מיטב 
המסורת האנגלית וכלל לבוש מסורתי, שירת 
מקהלה ונאומים. באותו זמן, יעקב לא העלה 
על דעתו שכמה מטרים תחת רגליו במרתף 
הקתדרלה, טמונים שרידי הסבא־רבא שלו.

בסיפור הזה יש גם מבחינתי נגיעה אישית קטנה. 
מחנה גדוד התותחנים, שבו שירתתי בסדיר, היה 
בוואדי סודר - קילומטרים ספורים ממקום הרצח 

של משלחת פאלמר, והשם “גל פאלמר” היה 
שגור בפינו כעוגן גיאוגרפי מקומי. //

www.yoaview.com *יואב אבניאון הוא מורה דרך ומרצה: 

מימין לשמאל:

עד היום יש גל 
לזכרו בסיני. 
אדוארד הנרי 

פאלמר

“עליז, אמיץ, בעל 
מזג טוב ומיטיב 
לירות באקדח”. 

בכור חסון

 העביר את שרידי 
הנרצחים לקבורה 

בלונדון. צ’ארלס וורן

סיור היסטורי // יואב אבניאון

מיהו היהודי 
שקבור 

בסנט פול?
קתדרלת סנט פול היא אחד 
מאתרי התיירות המרכזיים 
בלונדון. אבל ידעתם שבין 

גדולי האומה הבריטית קבור 
גם יהודי מהמאה ה־19?

טומנת סיפורים שנשכחו בקריפטה. סנט פול
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יום עצמאות שמח לכל לקוחותינו

1285a Finchley Rd. 
London NW11 0BH

Tel:  
020-8458-6037

1285a Finchley Rd. 
London NW11 0BH

Tel:  
020-8458-6037

92 Golders Green Road, London NW11 8HB  Tel: 020-8458-3333 ◆ www.kingsleys-estates.co.uk

הכתובת הישראלית שלכם בלונדון לתיווך ולניהול נכסים

◆ )Rightmove מאגר הנכסים להשכרה הגדול ביותר בצפון מערב לונדון )על פי
 צוות מקצועי, מנוסה ואמין שישמח לעמוד לרשותכם: ◆

  השכרות – מירב ודפנה  מכירות – מישל ושריל  משכנתאות – שלי
 מסחרית, השקעות בנכסים מניבים – אייל  ניהול נכסים – שטרני

שנה טובה לכל לקוחותינו! 
שנה טובה לכל לקוחותינו! 

צוות המשרד מאחל יום עצמאות שמח, 
שלום ושלווה לעם ישראל בארץ ובתפוצות
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יין // אורית גרינבוים־לירון

הי אופנה? לפי המילון זה מ
תכתיב חברתי לפרטים 

הנחשבים ל”נכונים”, “ראויים” 
ו”יפים” ביותר בתחומים 

שונים. עולם היין, כמו עולם 
הקולינריה, מושפע מטרנדים שבאים והולכים, 

אך בשונה מבישול, תהליך יצירת היין הוא 
ארוך ומתמשך, מה שעומד בניגוד מוחלט 

להגדרת המושג אופנה. משלב נטיעת הכרם 
ועד לשלב ביקבוק היין, חולפות לפחות ארבע 

שנים, שהן כמו נצח בעולם הדיגיטלי בו אנו 
חיים. 

קשה לייצר יין בעולם משתנה ללא הרף. 
פתאום כולם רוצים רוזה בהיר בסגנון פרובנס 

ואז מגיע יין כתום ולפני שמתרגלים לטעמו 
המוזר כולם חוזרים לשרדונה )אבל ללא 

שימוש בחביות עץ(. אחר כך מגיח שיח “בר־
קיימא” ואם אין ליין מדבקה ירוקה על התווית 

הוא לא קיים, ואז שוב חוזר רוזה אבל יותר 
כהה. ובכלל, שימוש בחביות עץ זה טרנדי או 
לא? ואם כן, איזה עץ, צרפתי או אמריקאי? 
ועכשיו סוביניון בלאן הוא השולטטטט. אבל 

מחר כבר לא...
קובעי הטרנדים או “מעצבי דעת הקהל” 

בתחום היין הם אלו שעומדים בקו ראשון מול 
צרכני היין - סומליירים ומוכרים בחנויות יין - 

וגם אלו המשפיעים על אותם מוכרים - אנשי 
שיווק וכתבי ומבקרי יין. הם תמיד יחפשו יין 

חדש ומרענן שיעניין אותם ואת קהל הלקוחות 
שלהם. גם סיפור טוב תמיד עוזר למכור רעיון 

או סגנון חדש. 
תמיד תהיה אופנת שוליים, כמו פאנק של 
עולם היין, ותמיד יהיו אנשים שיחפשו את 

היין הכי איזוטרי שמיוצר בכמויות מזעריות. 
אבל כשטרנד תופס והופך למיינסטרים, ניתן 

לראות אותו בכל מקום - החל במסעדות 
וחנויות יין מתמחות ועד למסה הגדולה 

הנמכרת ברשתות המזון. אז יצאתי לחפש 
עבורכם כמה יינות, שעשו דרכם מהשוליים 
אל המרכז. תוכלו למצוא אותם בבריטניה 

בכל מקום )כמעט( וליהנות מעולם חדש ולא 
מוכר, וגם על הדרך להרגיש סופר־טרנדים.

 נאמנים למקור:
זני ענבים מקומיים

 ABC או בקיצור Anything But Chardonnay
הוא מושג המתאר תנועה מחאה נגד יינות 

מזני ענבים קלאסיים ומוכרים כמו שרדונה, 
קברנה סובניון ומרלו, שהפיקו יינות קלאסים 

מאזורי היין בורדו ובורגון שבצרפת, והניסיון 
של רוב היקבים במדינות יין חדשות )כמו 

ארה”ב, ארגנטינה, דרום אפריקה ואוסטרליה( 
להתחקות אחר אותו סגנון צרפתי ולייצר 

משקה כמה שיותר דומה למקור. 
הדיבור הזני התפתח בתחילת שנות ה־2000, 

כשמדינות מיתגו את עצמן על פי זן ענבים 
אחד המזוהה יותר מכל עם המקום. לדוגמה, 

המלבק הארגנטינאי, הסוביניון בלאן הניו־
זילנדי והשירז האוסטרלי. מאז ועד היום, 

כמעט כל אזור יין בעולם החדש והישן מחפש 
אחר זהות שתבדל אותו משאר העולם - 
בסגנון היין או בזן ענבים מקומי מסורתי 

ומעניין. זנים כמו גוורצטרמינר או פינו גריג’יו 
תפסו את מקומם בשורה הראשונה של יינות 

המיינסטרים. אפילו עצם החיפוש אחר היין 
החדש והמעניין הבא הפך לעניין שבשגרה. 
לכן, שמחתי מאוד אבל לא הופתעתי בכלל 

למצוא בווייטרוז השכונתי מדף יין שלם 
המוקדש כולו לפרויקט נהדר שלהם הנקרא 

“יינות מזני ענבים פחות מוכרים מכל העולם”. 
זו סדרת יינות בה כל יין מגיע מאזור אחר 

בעולם ומיוצר מזן ענבים מקומי המאפיין את 
אותו האזור. טעמתי את כל היינות בסדרה. 

יש טובים וגם כאלה שפחות, אבל כולם 
מאוד מסקרנים ומעוררי מחשבה, ובמחירים 

שאפשר רק למצוא ברשתות הגדולות; 10-8 
פאונד לבקבוק.

מנסיה Mencia 2017 הוא זן ענבים מקומי 
מאזור ביארזו )Bierzo( בצפון־מערב ספרד, 

שזוכה לרנסנס בשנים האחרונות בזכות היינן 
הספרדי אלבארו פאלסיו, שהיה הראשון 

לייצר יין רציני מגפנים בוגרות של מנסיה 
כבר ב־1998. צבעו של היין אדום כהה ובאף 
מקבלים ריחות נעימים של שזיף אדום ומעט 

דשא קצוץ רענן, לצד אדמתיות ותיבול 
של ציפורן וניל. בפה היין פתוח ופירותי 
לצד חומציות גבוהה וביחד מאזנים את 

14% האלכוהול. זהו יין יומיומי קליל ונעים, 
שבהחלט נותן הצצה מעניינת למה שאפשר 
לעשות עם מנסיה ונותן תמורה ממש טובה 

עבור המחיר )£9.9(. ממליצה לנסות מאותה 
 )Pais( הסדרה את הפאיס האדום מצ’ילה

.)Arinto( והארינטו הלבן מפורטוגל

 יוון זזה מהאוזו: 
מדינות יין ישנות חדשות

מדינות הקווקז, הבלקן ואגן הים התיכון הן 
על פי החוקרים מקור הגפן וייצור היין בעולם 

המודרני, שראשיתו בתקופה הכלקוליתית, 
באלף הרביעי לפני הספירה. עדיות לייצור 

יין כבר מתקופה האבות ניתן למצוא בארצנו 
הקטנטונת בשלל אזכורים במקרא ובגתות 

עתיקות הפזורות לאורכה של הארץ. ייצור היין 
ושתייתו בארץ ישראל פסקו כמעט לחלוטין 

בזמן הכיבוש העות’מאני בתחילת המאה ה־164 
וחודש במחצית המאה ה־19. אך במדינות 

אחרות, כמו גאורגיה, יוון ורומניה נמשך הייצור 
לאורך השנים וצריכת היין הייתה ועדיין חלק 

משמעותי מתזונת תושביהן. באזורים אלה, 
צורות גידול הכרם וטכניקות יינניות עתיקות 

עדיין מתקיימות כאילו הזמן עמד מלכת וזאת 
כנראה אחת הסיבות לפופולריות העולה של 
יינות הנחשבים “אותנטיים” ונאמנים למקור. 

סיבה נוספת להייפ היא השקעה הגדולה מצד 
המדינות עצמן בשיווקן ומיתוגן כמדינות יין 

משמעותיות בעולם הגדול, ועידוד ייצרני היין 
לקחת חלק באירועי יין בינלאומיים ולהציג שם 
את מרכולתם. ביריד היין השנתי בלונדון, גדל 

הדוכן היווני משנה לשנה, עד שהפך בשנה 
שעברה לאחד המרכזיים ביריד לצד ענקיות 

יין כמו צרפת, איטליה וספרד. סדנאות יין יווני 
מתקיימות בתדירות די גבוהה בעיר ולצד 

הפופולריות של המטבח היווני, תופס לידו היין 
מקום של כבוד. התמורה להשקעה היא עצומה 
ומלבד רווח כלכלי כתוצאה ישירה ממכירת כל 

בקבוק, תיירות היין במדינות אלה משגשגת 
ופורחת. 

ניסיתי למצוא יין גאורגי ברשתות המזון 
הגדולות וחנויות היין ללא הצלחה. אבל אני 

בטוחה שזה רק עניין של זמן עד שנראה 
על מדפי היין לפחות בקבוק גאורגי אחד. יין 

יווני יותר נפוץ ובדרך כלל ניתן למצוא שני 
זנים יוונים עיקריים – קסינומאברו האדום 

.)Assyertiko( ואסיירטיקו הלבן )Xinomavro(
 Naoussa Alta, Apostolos - הקסינומאברו

Thymiopoulos, Xinomavro, 20164 - אוי, זה 
טעים. נאוסה הוא אזור יין הררי בצפון יוון, שבו 

מזג האוויר קריר יחסית ואכן היין נחווה כיין 
“קר”. צבעו אדום בהיר עם גוונים של כתום, 

בעל ריחות מקסימים של דובדבנים אדומים, 

איזוטרי, אקולוגי, לא אלכוהולי 
ומאזורים אנומליים. על הטרנדים 

השולטים בעולם היין

היינות 
היפים 

והנכונים
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סיגליות, מעט פלפל ירוק, ליקריץ, ציפורן, טוסט, 
ומתחיל לפתח ארומות עמוקות של פטריות יער. 
זהו יין אלגנטי ועגול, שהוא מעולה עכשיו, אבל 

יכול להתיישן בכיף עוד ארבע שנים. אפשר 
להשיג אותו ברשת חנויות האלכוהול ג׳רובואמס 

)Jeroboams( ב־19.95 £. 

 להרגיש עם וללכת בלי: 
יין ללא אלכוהול

קצת כמו הקורונה - גם יין ללא אלכוהול זו 
מגפה. אני חייבת להודות ולהתוודות שהטרנד 

הזה הוא לא לטעמי. כחובבת יין וג’ין אני 
יודעת שמלבד הארומות, הטעמים והסיפורים 

מאחורי כל בקבוק ישנה גם תמורה כיפית 
במיוחד בשתיית משקאות אלו והיא ההשפעה 
המשמחת לב של האלכוהול )בצריכה מידתית 
כמובן(. זה בהחלט עניין אישי ומשתנה מאדם 

לאדם, אבל עבורי אלכוהול מחדד מחשבה 
ורגשות. אפילו בשעה בה אני כותבת שורות 

אלו ממש, מלווה אותי כוס יין מבעבע צרפתי 
מקסים שהופך אותי לאישה יותר שמחה 
ומעניינת, קצת יותר קלת־דעת וחופשייה 

ועדיין השעה היא שעת צהריים. 
אך אני מבינה שרוב האנשים שונים ממני 

ובעלי הרגלים קצת יותר בריאים וגם כורח 
המציאות אינו מאפשר להם להנות מכוס יין 
איכותי באמצע היום. יש כמובן הרבה סיבות 

משמעותיות לא לצרוך אלכוהול באופן חלקי 
או מלא. למשל, סיבות בריאותיות ונטילת 

תרופות שאינן הולכות יד ביד עם אלכוהול, או 
סיבות חברתיות ונהיגה לאחר בילוי. אז כאן 
אני בהחלט מתחברת לצורך למצוא פתרון 

אלגנטי ואופנתי, כזה שמרגיש עם 
אבל בלי. היום יש כבר כמה פתרונות 
מאוד טובים ואיכותיים לבירה נטולת 
אלכוהול המבוקבקת בבקבוק בירה 

קלאסי וטעמה מר בדיוק כמו המקבילה 
האלכוהולית. אותו הטעם, אותו הפאסון 

של להחזיק בקבוק בירה ביד רק בלי 
אלכוהול – מושלם עבור נהג תורן.

הזכרתי בירה, ובאמת יצרני הבירות 
היו חלוצי טרנד משקאות האלכוהול 

הנמוך או נטולי האלכוהול. בעזרת 
טכנולוגיה פשוטה יחסית ניתן 

לאדות או לסנן את האלכוהול תוך 
כדי שמירה על מורכבות הטעם 

והריח של הבירה. הבאים היו 
הקוקטיילים ומשקאות האלכוהול 

הפופולריים, כמו וויסקי, וודקה 
וג’ין, ואחרונים חביבים הגיעו יצרני 
היינות. אמנם זאת בהחלט תחילת 

הדרך והשוק מוצף בגרסאות 
נטולות טעם של יין ללא אלכוהול, 

אבל ניתן להבחין במגמת עלייה 
באיכות. חברות האלכוהול הגדולות 

בעולם צופות עלייה של כ־20% בשורת הרווח 
עד סוף 2022 מיינות נטולי אלכוהול.

ג׳רובואמס היא רשת אחת מיני רבות 
המוכרת ריזלינג גרמני, ארומתי 

ואיכותי )כך הם טוענים(, עם אחוזי 
אלכוהול נמוכים. לא טעמתי )זו לא 
כוס היין שלי(, אבל מוזמנים לנסות.

 ידידותי לסביבה: 
יין טבעי

מה כבר יכול להיות לא טבעי ביין? הרי זה 
משקה המופק ממיץ ענבים שעובר תהליך 

תסיסה, לעיתים יישון בחבית ולבסוף מבוקבק 
ונאטם בפקק שעם. הדבר היה נכון בעיקרו עד 

תחילת המאה ה־20, אבל אז הגיעו מגפות, 
שתי מלחמות עולם ותקופת יובש אחת 

בארצות הברית. בתחילת שנות ה־50׳ של 
המאה הקודמת, תעשיית היין העולמית הייתה 

על הקרשים. לכן מגדלי הכרמים ויצרני היין 
היו נחושים להביא את הענף להתאוששות 

מהירה, וכדי למלא את המדפים במינימום זמן 
שם המשחק היה כמות, תוך כדי זניחת 

האיכות. תעשייה שלמה מצאה פתרונות 
למטרה זו בדמות חומרי ריסוס כימיים, 

העדפה של זני ענבים פרודוקטיביים על 
פני אלו האיכותיים יותר, שימוש בשמרים 

תעשייתיים וניצול מיטב הטכנולוגיה 
על מנת לייצר כמויות גדולות של יין 

במחירים נמוכים. 
זה הלך יפה למשך תקופה עד 

שהגיעו הסקנדלים הגדולים. הגדול 
והמשמעותי מבין כולם התרחש 

באוסטריה בשנת 1985, שם התגלו 
חומרים נוגדי קיפאון )אנטי־פריז( 

בכמה יינות מיקבים שונים שהוכנסו 
בזדון על מנת לעבות את היין 

הדליל ולהעניק לו תחושת מלאות 
ומתיקות. העניין התפוצץ ברעש 
גדול ותעשיית היין של אוסטריה 

נפגעה קשות וכמעט נמחקה 
לחלוטין. חוקי איכות מאוד נוקשים 

ואכיפתם הביאו את הענף להתאוששות 
איטית מאוד ויש אומרים שעד היום, 35 שנים 

אחרי, האוסטרים לא חזרו לאותם מספרים 
של ייצור והכנסות ממכירת יין, כמו לפני 

הפרשה. 
במקביל לתחום האוכל )זוכרים את 

הקוליפורמים בחומוס שלנו?(, סקנדל 
האנטי־פריזינג באוסטריה היה רק חלק 
מתהליך ארוך ומתמשך בו נסדק האמון 

העדין בין יצרני יין לצרכניו. לאט־לאט 
התפתחה תנועת ה־Raw Wine - יינות 

גולמיים, או בשמם הכולל יינות טבעיים, 

ומשמעותם יינות המיוצרים באופן הכי נקי 
עם מינימום התערבות בכרם וביקב. כמובן 
שישנן המון שיטות גידול ויצור הנחשבות 

“ירוקות” או “טבעיות”, אבל בעיני 
המשמעות האמיתית של יינות טבעיים היא 

חוזה אמון בין היקב ובין לקוחותיו בו הוא 
מבטיח שתוצרתו טובה לאדם ולסביבה. 

כך הלקוח יכול להיות שקט ובטוח שאכן 
כך הם פני הדברים. 

 Chateau Maris, Minervois, - סירה
 2018 Organic, Oid vines Syrah,

100% - מכפר מינרווה שבדרום צרפת, 
נוצר ביקב שאימץ שיטות חקלאות 

בנות־קיימא בכרם וגישות ידידותיות 
לסביבה. צבעו סגול עמוק ומרוכז, 

בעל ארומות פירותיות של שזיף שחור 
ופטל, מעט סיגליות והרבה תבלינים, 
כמו פלפל לבן וציפורן. גם בטעימה 

היין מאוד פירותי, בעל גוף בינוני עם 
טאנינים רכים ובשלים, ומעט מרירות 

נעימה בסיומת. זהו יין טוב שנותן 
תמורה למחיר - £11 בווייטרוז.

 לסייע על ידי שתייה: 
יינות אוסטרליים

במהלך שנות שהותי כאן בלונדון זכיתי להכיר 
את תעשיית היינות האוסטרלים מקרוב, 
מה שלא מתאפשר בישראל כי הייבוא 

מאוסטרליה מאוד מוגבל. קודם התאהבתי 
בתוויות הבלתי־שגרתיות, אחר כך גיליתי את 

היינות הנפלאים, ואז גם התחלתי להיכנס 
לעומק היבשת וללמוד על אזורי היין ומה 

מבדיל אותם אחד מהשני. באירועי יין גם זכיתי 
לדבר עם כמה מומחים ליינות אוסטרליה ואף 

להכיר יצרנים מקומיים. היבשת העצומה הזאת 
מספקת לעולם כל כך הרבה יין טוב ומעניין 

במגוון מחירים וסגנונות. רק צריך לבחור. 
נכון, יינות אוסטרליה לא נמצאים כרגע בשום 
רשימת “היפים והנכונים”, אבל המלצה על יין 
טוב היא הזדמנות לעודד צריכת יין אוסטרלי 

בצל האסון האקולוגי האחרון שפקד את 
היבשת: שריפות החורש שכילו יותר מעשרה 

מיליון הקטר של אדמה, בהם גם המון כרמים 
ויקבים. כל שנה אזורים שלמים נשרפים 

באוסטרליה, אבל הקיץ האחרון היה קשה 
ויוצא דופן במיוחד. הנזק אדיר ועדיין 

מנסים לאמוד את מימדיו. 
לפני כחודש שאלתי אדם המעורב 

בתעשיית היין האוסטרלית כיצד ניתן לעזור 
לאותם אנשים שאיבדו כמעט הכל? והוא 
ענה: פשוט תקני יין אוסטרלי. ומכאן אני 

פונה אליכם; אם אתם רוצים לקבל 
תמורה אדירה עבור יין, ליהנות מחוויית 

שתייה איכותית ועל הדרך לעזור 
לאנשים טובים שנקלעו לאזור אסון - 

זאת ההזדמנות שלכם. 
אחד היינות האוסטרלים האהובים 

 Clonale, 2018 - עליי הוא השדרונה
 Chardonnay, Kooyong, Mornington

Peninsula - מיקב שממוקם בפינה 
הדרומית־מזרחית של אוסטרליה, 

במפרץ מורניגטון, קרוב לעיר מלבורן 
במדינת ויקטוריה. זהו אזור חשוף 

לרוחות ולמזג אוויר לא יציב, ומקום 
מושלם לגידול שרדונה ופינו נואר. היין הנפלא 

הזה מעביר באופן נקי את תנאי השטח בשילוב 
רוח האדם האוסטרלי, שאומר: “אם אנחנו 

כאן, אז לפחות נהנה”. צבע קש זהוב וריחות 
אקספרסיביים של ים, פריחת תפוז ואשכולית, 

בריוש וחמאה. יין שמנמן וכיפי בעל גוף מלא 
 Wine( וסיומת ארוכה. £20 ב״וויין סוסייטי״

Society(. מהרו לפני שייגמר. //
יין” – סדנאות ואירועי טעימות יינות ישראליים *אורית גרינבוים־לירון היא בעלת “קהילת 

בלונדון ובבריטניה. 07454-587-723 | 
Winecommunity.il@gmail.com

״תוכלו למצוא אותם בבריטניה 
בכל מקום )כמעט( וליהנות 

מעולם חדש ולא מוכר, וגם על 
הדרך להרגיש סופר־טרנדים״

david-kohler-unsplash :צילום
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הדס גרינברג

זמן 
לחיבוק 

אמיתי
דווקא בתקופה קשה 

אפשר להתחבר מחדש 
אל המשפחה

להפוך את הלימונים 
ללימונדה - די נו, 

באמת! כמה פעמים 
שמעתי את המשפט 
הזה לאחרונה… בואו 
נהיה כנים עם עצמנו 

לרגע: המצב לא 
משהו וגם לא הולך להשתפר בזמן הקרוב, 
ובנוסף הבידוד או עבודה מהבית שהילדים 

בסביבה - זה ממש קשה. לעשות מהלימונים 
לימונדה פירושו להפוך משהו חמוץ למתוק, 
לנצל הזדמנות. אז אני רוצה לשתף אתכם 
באפשרויות לשנות גישה - ברמה האישית 

וגם המשפחתית.
העיקרון הראשון והבסיסי הוא אופטימיות. 
נכון, זה לא קל, וכרוך בבחינה מחדש של 
הרגלי החיים שלנו. אבל בכל רע יש טוב. 

היכולת לראות ולזהות אותו תהיה הכוח המניע 
המשמעותי ביותר עבורנו ועבור ילדינו בתקופה 

זו. ילדינו ילמדו על חשיבה אופטימית רק אם 
יראו אותנו מוצאים את הטוב בכל סיטואציה. 

חשיבה זו היא מרכיב חשוב בחוסן האישי 
והמשפחתי, והחוסן הוא המרכיב החשוב ביותר 

ביכולת לעבור ימים קשים ועדיין לשמור 
על שפיות. אז הזדמנויות, אמרנו? רעיונות 

לפעילויות יש בשפע:
* כשנשארים בבית יש הזדמנות נהדרת 

לבנות ולחזק את הקשר עם הילדים. נצלו 
את הזמן כדי לשוחח איתם ולהקשיב להם 

באמת, לשאול ולשמוע את התשובות שלהם, 
לפני שאנחנו פורשים את משנתנו בנושא. 

זו הזדמנות לעשות דברים יחד, כמו לבשל, 
לאכול, לשחק משחקי קופסה… 

* זו הזדמנות נהדרת לחבק על אמת ובנחת, 
חיבוק ארוך, משתהה ועמוק, שבו אתם 

מעבירים אליהם את כל האהבה שלכם בלי 
להגיד אפילו מילה אחת. זו הזדמנות למגע, 

שחשוב לקשר ולהתפתחות רגשית. הוא מחזק 
ומרומם את הרוח והנפש, מרגיע ויוצר קירבה. 

עשו מעגל מסאז׳: כשאתם יושבים עם הילדים 
ומקריאים להם סיפור, לושו להם את הידיים 

והרגליים, ולטפו להם את הכתפיים. 
* אם אתם עובדים מהבית עם ילדים בני 

5 ומעלה(, הושיבו אותם לידכם, הראו להם 
ושתפו אותם במה שאתם עושים. הם יודעים 
שאימא ואבא הולכים לעבודה, כעת יש לכם 

הזדמנות להראות להם מה אתם בדיוק עושים. 
יש לכם אפשרות לחבר אותם יותר 

לישראליות וליהדות, וללמד את הגיאוגרפיה 
של הארץ - הרים, מישורים, ים המלח, 

החרמון, השבר הסורי־אפריקאי ועוד. גם טבע 
תוכלו ללמד אותם, לדוגמה באתר הצפרות 

הישראלי, שבו יש מצלמות אונליין לצפיה 
באתרי קינון של ציפורים שעוצרות בישראל 

.)www.birds.org.il( במסלול הנדידה שלהן
* תוכלו ללמד על חג הפסח המתקרב. 

הקדישו זמן ללמוד בעצמכם את סיפור 
יציאת מצרים לעומק, כפי שמתאים לכם. 

אתם שולטים בתוכן. 
* נצלו את הזמן לתת דוגמה אישית 

לתקשורת פתוחה וכנה, ולמדו אותם להגיד 
את דעתם ועמדתם בלי לפחד שמשהו יקרה, 
ועשו זאת בנימוס ורגישות. והכי חשוב, תזכרו 

ליהנות! קיבלתם מתנה - מתנת הזמן. //
בלווי משפחות ברילוקיישיין ומדריכה *הדס גרינברג היא מנחת הורים המתמחה 

התפתחותית. היא ניהלה מערכות חינוך 
בישראל ביישובי גדר ורצועת עזה, ולמודת 

קרבות ומצבי חירום. 

סיון בכרך

עצמאים 
בשטח

אל תגדלו ילדים 
שתלויים בכם - הפכו 
את עצמכם למאמנים!

אחד הדברים שאני 
נתקלת בהם 

לעיתים קרובות הוא 
החשש של ההורים 

מילדים עצמאים. יש 
לכך לא מעט 

סיבות; קודם כל, יש 
לנו צורך אנושי בסיסי בשליטה, ולשחרר 

אותה לטובת מישהו אחר - אפילו אם הוא 
יוצא חלצינו - זה לא קל. שנית, זה יכול להיות 

מאוד מפחיד לחשוב שהילד שלך ילך ויחזור 
לבד, ישתמש בסכין או קומקום, או אפילו 

יצחצח שיניים ולא יעשה עבודה טובה מספיק, 
שעשויות להיות לה השלכות. המחשבות 

האלה מאוד מניעות אותנו להתנהגות מגוננת 
כלפי הילדים שלנו. 

לא פחות מכל אלה, יש לנו צורך לתקתק 
ולהניע אותם לחלק הבא של היום. חיינו הם 

מלאים, עמוסים וצריך להספיק בהם המון, 
והכשרה של איש צעיר גוזלת מאיתנו לעיתים 

יותר ממה שיש לנו להציע ובעיקר סבלנות.
אך כל אלה נושאים מחירים כבדים עבור שני 
הצדדים. כהורים, אנחנו מגלים מהר שהפינוק 

שהצענו הופך לציפייה, וזו מתחלפת בתובענות, 

ובשלב מתקדם יותר עשויה להגיע ממש לניצול 
של ההורה לטובת רצון הילד. לילדים, המחיר 

כבד עוד יותר. ילד לא עצמאי הוא ילד תלותי, 
שמימוש צרכיו תלוי לחלוטין במישהו חיצוני. 

כמה קשה להיות צמא ולחכות שהמבוגר הזמין 
יתפנה למלא לך את הבקבוק? כמה קשה זה 

להיות רעב ולחכות שיכינו ויגישו לך ארוחת 
ערב? ואפשר להמשיך ולהפליג בדוגמאות. 
התוצאה היא ילד שלא יודע לעזור לעצמו, 

שמרגיש שהעולם ״גדול עליו״ ולפעמים גם 
מפחיד )כי הרי כל הזמן שומרים עליו(. ילדים 

שמקבלים שירותי יתר גדלים להיות חסרי 
ביטחון ביכולתם ובעצמם. בשלב מסוים, הם 

פשוט מאבדים אמונה ומוותרים על לנסות.
כל זאת היה רק בעניין העצמאות הפיזית. מה 

לגבי עצמאות מחשבתית? איך נפתח להם 
עמוד שדרה? חשיבה עצמאית וביקורתית שכל 

כך חשובה בעידן שבו אנו מגדלים אותם? 
כשאנחנו יודעים כל הזמן מה נכון ואיך צריך 
לפעול, אנחנו מגדלים ילד שתלוי בנוכחותנו 
ובתשובותינו כדי לדעת להתנהל בעולם. זה 

יכול להיות נוח כשהילדים צעירים, אבל בגיל 
ההתבגרות זה הופך מסוכן, כשקבוצת השווים 

שלהם פתאום משתנה והם פונים לחבריהם. 
כדי להימנע מהגעה למצבים כאלה, וגם אם 

הם כבר קיימים, תמיד ניתן לתקן!
אז איך להפוך ילדים לעצמאים? התשובה 

היא בשינוי תפישה; חשבו על עצמכם 
כמאמנים של הילדים. הכינו להם תוכנית 

בסולם מאמצים עולה, הדריכו אותם כיצד, 
ותנו להם את הזמן והמקום להתנסות! למשל, 
ניקח את התארגנות הבוקר. זה ה״מאני טיים״ 

ולכן שם לא נאמן! במקום זאת, נאמן שלב 
אחד בנחת בסוף השבוע, או אחרי הצהריים. 

לאחר התמודדות המוצלחת, נעבור לשלב 
הבא: להתלבש ולצחצח שיניים לבד, לקחת 

ארוחת בוקר בצורה עצמאית )ולפנות!(, לנעול 
נעליים ועוד. היו סבלניים איתם. הראו להם 
את ההתקדמות והשיפור שלהם מהתנסות 

להתנסות. טיפ: בקשו מהם להתנסות שלוש 
פעמים ותעזרו בפעם הרביעית במידת הצורך. 

כך בן ה־5 שלי למד לשרוך שרוכים תוך שבוע. 
פשוט היו לו מספיק נסיונות להתנסות בכל 

יום! הימנעו מלעשות עבורם. כמו שמאמן לא 
ייכנס למגרש כדי לבעוט כדור עבור השחקן. 

הישארו על הקווים וכוונו אותם משם.
ומה לגבי פיצוח המחשבה העצמית, הדעות 

ועמוד השדרה? פשוט התחילו לשאול אותם 
לדעתם, לפני שאתם מנדבים את שלכם. גם 

המחשבה והמוח צריכים תרגול. //
בגישה של ״אמא מאמנת״, המנגישה להורה *סיון בכרך היא מאמנת אישית ומאמנת הורים 

כלים מעולם האימון האישי, הפסיכולוגיה 
החיובית והחינוך המונטסורי.

הורות // טיפים לאבאמא

http://www.birds.org.il
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www.giellygreen.co.uk

Award-winning hair and beauty salon, Gielly Green has two  

salons offering understated sophistication. Visit us in the City,  

at Four Seasons Hotel, Ten Trinity Square, or our flagship salon in 

George Street, Marylebone.

An experienced team of stylists, colourists and expert barbers 

work together delivering an outstanding experience and creating 

effortless and wearable hair with artistic and creative flair that never 

goes out of style. 

Book our flagship salon, George Street 020 7702 2580 

Four Seasons Hotel, Ten Trinity Square 020 7702 2580 

or visit www.giellygreen.co.uk 

HOME OF 
LONDON’S FINEST 
HAIR ARTISTS

סיפור העוצמתי שמלווה את העם היהודי לכל ה
אורך הדורות שזור בכל הווייתנו. מדי קידוש 
של שישי כל עם ישראל אומר ״זכר ליציאת 
מצרים״. בפסח, על שולחן ליל הסדר אנו מדקלמים 
ובחג הסוכות  ״זכר ליציאת מצרים״. בשבועות  שוב 
שוב אנו מזכירים ״זכר ליציאת מצרים״. אז מהי באמת 

המשמעות של הזיכרון הצרוב באירוע היסטורי זה?
־המונים בעולם מתחברים לרעיון החסידות ולפילוסו

פיית הקבלה. זה תהליך של קבלה בו האדם מקבל 
ואת המתרחש סביבו במבט אחר. אנשים  את עצמו 
משתוקקים להביט אל הפנימיות של כל דבר. להפנים 

שאף אם הם מעדו בהתנהגותם - ביכולתם לקלף את 
המעשה השלילי מאישיותם ולחשוף שוב את נשמתם 
הזכה, השואפת לטוב האמיתי. להביט אל העומק 
ולהבין שמאחורי אירועים משמעותיים בחיינו חבוי 
ממד רוחני. בין השורות, שזורים סודות המהווים את 

אתגר החיים שלנו. 
מצרים מסמל מיצר, גבולות וחסמים המאפילים עלינו 
במהלך החיים. שליחות החיים היא לצאת מן ה״מצרים״ 
שלנו. אך ככל שאנו מתקדמים ומתעלים, כך דרגת 
ואנו נדרשים שוב  והרוחניות שלנו עולה  המוסריות 

־לצאת מהמיצר ולהתאים את עצמנו לסטנדרטים הג

בוהים בהם מיקמנו את עצמנו. ככל שהרווחת יותר - 
מצופה ממך לתת יותר. ככל שהחכמת יותר - מצופה 
ממך ללמד יותר. למעשה, בכל יום אנו נדרשים לצאת 
מה״מצרים״ מחדש. אדם ניגש לרבי מלובביץ ושאל: 
״איך אוכל להיות חסיד שלך?״. ענה לו הרבי: ״כל מי 
שקם בבוקר עם החלטה להיות היום יותר טוב מאתמול 

- הוא חסיד שלי...״.
־יציאת מצרים מבטאת את האפשרות לצאת ולהתק

דם מהמצב הנחות ביותר. האתגר בחיינו הוא לפרוץ 
קדימה גם כשהדרך אפלה והאור טרם נראה באופק. 
והעקביות בשבירת הגבולות הנפשיים  ההתעקשות 
המאיימים לסגור עלינו, יוצרים את ההשראה הרוחנית 
המאירה את העלטה ומקדמת אותנו צעד נוסף בדרך 

החיבור שלנו לתכליתנו.
זאת אחת הסיבות למשמעות החזקה של יציאת מצרים 
במשנת עמנו. אנו לא מסיימים לצאת ממצרים כל 
ומנצחים כל רגע  יום  יוצאים ממצרים כל  חיינו. אנו 
ומתמסרים  ורגע מחדש. הרגע הזה שאנו נאבקים 
אל המטרה - רגע היציאה הזה הוא האתגר והסיפור 

הגדול שלנו. זו יציאה! 
מדי שנה בליל הסדר באכילת המצה שמורה - עליה 
נכתב בזוהר שהינה מאכל הרפואה והאמונה - משם 
אנו שואבים את האנרגיות לצאת מכבלינו, להאמין, 
לשאוף ולצמוח, לרפא את גופנו, נפשנו ונשמתנו בכל 
רבדי חיינו. נאחל לכל בית ישראל חג פסח כשר ושמח, 
יושבי תבל בבריאות איתנה  יתברכו כל  בהשראתו 

ובהחלמה מלאה. //
 - הקהילה הישראלית גולדרס גרין. 07925-857-050 | *הרב שניאור גליצנשטיין מנהל את בית חב”ד 
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בחגים ובערבי שישי אנחנו מזכירים את יציאת מצרים, 
אבל אנחנו צריכים לצאת ממנה כל יום

מהי בשבילי יציאת מצרים?

*תוכן מקדם

יהדות // שניאור גליצנשטיין
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הגות // אווה טל גליקמן

שבעה בנים ובנות בגילים שונים – לנתק 
קשר עם אדווה. בני הדודים לא היו מעורבים 

בתהליך, כך שכל המידע היה חדש להם. 
האם בני הדודים צייתו להוריהם? התשובה 

היא כן בריבוע. הם האמינו שאדווה היא גנבת 
מהשאול, שיש לה ניבים ארוכים ושהיא נעצה 

אותם בנתח הכסף שלא שלה. הם ניתקו איתה 
קשר בלי לשאול שאלות, להטיל ספק, לבחון 
את הראיות. אומנם הם הכירו אותה מילדות, 
אבל לא התעניינו בדעתה. אולי העדות שלה 

הייתה משכנעת אותם ואולי לא, אין לדעת. מה 
שבטוח הוא שהם לא העזו לחשוב. הם עצמו 

עיניים ומסרו לאחרים את עצמאותם.
מהבחינה הזו, עצמאות היא היכולת שלנו 

לחשוב בעצמנו. והיופי שבה הוא שהיא 
לא תלויה במצב או במקום – בין אם אני 

משוטטת ברחובות לונדון ובין אם אני 
בישראל, אני תמיד יכולה לעצור ולשאול: 

“למה? מה קורה כאן? מה הראיות? מה דעתי 
עליהן?”. אבל חכו רגע, אל תאמינו לי. אחסנו 

את המילים האלה בפינה אפלה בראשכם 
ומדי פעם חזרו אליהן, חשבו עליהן, אמצו את 

שנכון לכם והמשיכו הלאה.
יום עצמאות שמח! //

אבל ממילא השם הוא הגדרה. היא לונדונית *אווה טל גליקמן מנסה להימנע מהגדרות, 
מזה שנתיים, מהורהרת מקצועית ומתרגמת 

במקצועה, ובמקביל כותבת ספר, מציירת 
ומתכוננת לדוקטורט במדעי הדתות.

אז שעברתי ללונדון, מ
חוויתי צורות רבות שלה. 

למדתי לחיות בתנאים 
מפתיעים – כמו בחדר מלא 

בעכברים, או בדירה שבה 
צינורות הביוב נתקעים מדי חודש, מציפים 

את המקלחת במי צואה ומעלים ניחוחות 
מופלאים. פתחתי עסק של אדם אחד בתור 

מתרגמת, וכתבתי מיילים מפונפנים שימשכו 
לקוחות. לא תמיד הרווחתי טוב, אבל מספיק 

בשביל לממן את מנת הטחינה השבועית 
שלי. למדתי להתנהל עם המיסים ולתקשר 

עם הבריטים – שניהם מסתירים יותר 
משהם מגלים. טיילתי לבד ביערות, בשדות 

ובפארקים, והתקרבתי לעצמי. ניהלתי 
זוגיות מרחוק עם בחור יפה אחד, שזה 

חתיכת אתגר שלא הייתי מאחלת לאיש.
האם כל אלה הם עצמאות? במידה מסוימת. 
הם מילאו אותי בביטחון, והראו לי שגם אם 

אטבע אוכל למצוא בתוכי מצופים. אבל 
הם רק דוגמאות לעצמאות, ולא הגדרה 

של ממש. אולי עצמאות היא היכולת שלנו 
לבחור איך לחיות. אני למשל בחרתי לחיות 

לפי הסטואה. זוהי אסכולה פילוסופית 
עתיקה, שבראשה עומדים זנון מקיטון, 

אפיקטטוס והקיסר הרומי מרקוס אורליוס. 
הם לימדו אותי לפתח חוסן אישי ולהבחין בין 

מה שבשליטתי לבין מה שלא. אני חיה כך 
כבר שנתיים, ויש לי עוד הרבה ללמוד.

האם זו עצמאות? גם לא. זו רק אסופת 
עקרונות שעוזרת לי להתנהל בעולם. 

אימצתי את הסטואה במקרה, ואפילו לא 
לגמרי. מרקוס אורליוס האמין באלים 

ובעליונותם של גברים, אבל אותי הוא לא 
שכנע. ואולי זו הנקודה, שהוא לא שכנע 

אותי. לא בלעתי את התורה בשלמותה 
רק בזכות המורשת המפוארת שלה, אלא 

קיבלתי מידע, לעסתי אותו, בלעתי את 
שנכון לי וירקתי את השאר. שאלתי שאלות, 

ולא פעם אחת אלא מדי יום. זהו אקט של 
התבוננות פנימית, ביקורתית ומתמדת, 

בהנחה שכל מסר הוא דעה, לא אמת; עדות, 
לא עובדה.

דיוויד יוּם, הפילוסוף הסקוטי המפורסם, 
האמין שעדויות הן חשובות להעברת מידע. 
אבל אסור לנו לבטוח בהן בעיניים עצומות. 
לפני שנאמין בעדות, עלינו לבדוק אם היא 

מהימנה. נשאל מי הדובר ומהן הראיות 
שלו, לא מתוך זלזול אלא משום שרוב 
העדויות הן שקריות, מוטות או מוטעות. 

עמנואל קאנט קרא לזה “אוטונומיה 
אינטלקטואלית”, כלומר היכולת שלנו להעז 

לחשוב בעצמנו.

בין ציות לעצמאות
להמחשה, קבלו משל על ענייני ירושה. או 
כמו שאני קוראת להם: הסטירה שחוזרת 

ללחי השנייה, כזו שמעיפה את הלסת 
ותוקעת אותה למשך יומיים. 

נניח שיש מישהי בשם אדווה שסבא וסבתא 
שלה מתו. דודיה היו היורשים החוקיים 

בצוואה וכך גם אימה, רק שזו מתה שנים 
לפני כן. ולכן אדווה הייתה אמורה לקבל 

את הנתח שיועד לאימה. עד כאן זה פשוט, 
לכאורה. מהר מאוד אדווה גילתה שהדודים 
ניסו למחוק את אימה מהצוואה, כדי שהיא 

תקבל פחות. בין אם הדודים עשו זאת 
מתאוות בצע ובין אם משיקולים אחרים, 

היא הייתה השעיר לעזאזל. משם הם נקלעו 
לדיון משפטי סביב השאלה למי מגיע כסף. 

הם לא מצאו פתרון ברור. כל צד צדק 
בדרכו, והאמין שהאחר הוא גנב נבזי. בסופו 

של דבר, הם סגרו על עסקה שהותירה 
בכולם טעם מר. הדודים הורו לילדיהם – 

מהי עצמאות?
הגירה ללונדון, 

חיים סטואים, או 
חשיבה לא מוטית? 

חיפושים אחר 
המשמעות של 

המושג עצמאות

״למדתי להתנהל עם המיסים 
ולתקשר עם הבריטים – שניהם 

מסתירים יותר משהם מגלים״
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